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La invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu 
Tovarășul Samora Moises Machel, 
președintele Partidului FRELIMO,

președintele Republicii Populare Mozambic,
va efectua o vizită oficială de prietenie

în Republica Socialistă RomâniaLa Invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, tovarășul
Samora Moises Machel. președintele Partidului FRELIMO, președintele Republicii Populare Mozambic, va efectua o vi

zită oficială de prietenie tn Republica Socialistă România, în prima parte a lunii septembrie 1980.
Expresie a voinței comune de a se dezvolta continuu relațiile tradiționale de prietenie 

și colaborare statornicite intre Republica Socialistă România și Republica Elenă, in interesul
ambelor popoare, al bunei vecinătăți și cooperării in Balcani, al cauzei păcii și securității

INSTALAȚIE MODERNA, 
ORIGINALĂ

in Europa si in întreaga lume, ieri a început

VIZITA OFICIALĂ ÎN ȚARA NOASTRĂ
A PREȘEDINTELUI REPUBLICII ELENE,

CONSTANTIN KARAMANLIS
Sosirea în Capitală
La Invitația președintelui Republicii Socialiste “ tovarășul miercuri Capitală în tara noastră, președintele Republicii Elene, Constantin Karamanlis.Vizita președintelui Republicii Elene în România constituie o expresie elocventă a. bunelor relații de prietenie și colaborare Statornicite între cele două țări, întemeiate pe legături cu vechi tradiții, avînd la bază principiile respectului independenței și suveranității naționale, egalității tn drepturi și avantajului reciproc, neamestecului în treburile interne, nerecurgerii la forță sau la amenințarea cu forța. Vizita reflectă, totodată, voința celor două țări de a dezvolta și intensifica conlucrarea romă- no-e!enă atît pe plan bilateral, cit și in domeniul vieții. internaționale, în folosul popoarelor noastre, al cauzei păcii, destinderii, securității și cooperării în Balcani, în Europa și în întreaga lume.Ceremonia sosirii înaltului sol al poporului elen s-a desfășurat pe aeroportul Ot.openi. Re frontispiciul salonului oficial se aflau portretele președinților Nicolae Ceaușescu și Constantin Karamanlis. încadrate de drapelele de stat ale României și Greciei. Pe mari pancarte erau Înscrise urările: „Bun venit in Republica Socialistă România Excelenței Sale, domnului Constantin Karamanlis, președintele Republicii Elene", „Să se dezvolte continuu relațiile tradiționale de prietenie și colaborare statornicite între Republica Socialistă România și Republica Elenă, în interesul ambelor popoare, al bunei vecinătăți șl cooperării în Balcani, al cauzei păcii și securității în Europa și In întreaga lume.“înaltul oaspete, a fost întîmDi- nat de t o v a r ă ș u 1 Nicolae Ceaușescu. președintele Republicii Socialiste România.Pe aeroport se aflau, de asemenea, tovarășii Ilie Verdet, Emil Bobu. Virgil Cazacu, Nicolae Constantin. Janos Fa- zekas, Paul Niculescu, Gheorghe Pană, Dumitru Popeșcu, Gheorghe Radulescu, Virgil Trofin, Stefan Andrei, Nicolae Giosan. Ion Ursu, miniștri, conducători de instituții centrale, generali.Erau de față ambasadorul României Ia Atena. Ion Brad, și ambasadorul Greciei Ia București, Miche! Cottakis.La ora 11.30 aeronava cu care

România, Ceaușescu,Nicolaedimineața, a sosit în într-o vizită oficială
a călătorit șeful statului grec a aterizat.La coborîrea din avion, varășul Nicolae Ceaușescu urat un călduros bun venit președintelui Constantin Karamanlis. Cei doi șefi de stat și-au strins cordial mîinile. Președintele Karamanlis și-a exprimat bucuria de a vizita Romania, de a se reîntîlni cu președintele Nicolae Ceaușescu. La rindul său. șeful statului român și-a manifestat satisfacția pentru vizita inaltului oaspete, pentru continuarea dialogului fructuos româno-clen la nivel înalt.Președintele Republicii Elene 
a prezentat, apoi, președintelui Nicolae Ceaușescu persoanele . oficiale care il insotesc in vizita in tara noastră: Mitsotakis, ministrul externe, Petros secretar general la republicii, Aristote Phrydas, director' general politic in Ministerul Afacerilor Externe. Dimitri Petrou și Georgeș- . Michel Mazarakis, directori in M.A.E., Diamantis Vakalopoulos, director al cabinetului diplomatic al președintelui Republicii.în continuarea ceremoniei, comandantul gărzii militare, a- liniate pe aeroport in cinstea sosirii înaltului oaspete, a prezentat onorul. Au fost_ intonate, imnurile de stat ale Elene și Republicii România, în timp ce 21 de salve de salut.Cei doi președinți în revistă garda deA urmat prezentarea oficialităților române venite în întim- pinare.Un grup de pionieri a oferit celor doi șefi de stat buchete de flori.Numeroși bucureșteni au ovaționat cu căldură pe cei doi șefi de stat pentru prietenia româno- elenă. Ei au dat glas satisfacției cu care opinia publică din țara noastră urmărește noua întîlni- re dintre președinții Nicolae Ceaușescu și Constantin Karamanlis, încrederii că dialogul la nivel înalt româno-elen, asemenea convorbirilor de pină acum dintre cei doi șefi de stat, se va solda cu rezultate fructuoase, va marca o dezvoltare și mai puternică a raporturilor de colaborare dintre țările și popoarele noastre.Președintele Nicolae Ceaușescu și președintele Constantin Karamanlis s-au îndreptat apoi spre reședința oficială rezervată înaltului oaspete.

Constantin afacerilor Molyviatis. Președinția
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Instalația pentru 
fabricarea acidului 
II etilhexanoic, ce 
constituie o premie
ră tehnică pe plan 
național, integrată 
în circuitul produc
tiv al Combinatului 
chimic din Rîmnicu 
Vîlcea, în primăvara 
acestui an, a atins, 
eu circa o lună îna
inte de termen, pa
rametrii tehnico-e- 
conomici proiectați. 
Dispunînd de o teh-

UN NOU
Ia întreprinderea 

de tractoare și ma
șini agricole din 
Craiova a intrat în 
fabricație noul tip 
de tractor industrial 
articulat, pe roți — 
A. 1SQ2-IF. cu trans
misie hidromecani
că, echipat cu încăr
cător frontal.

Noul tractor greu 
asimilat de construc
torii de mașini cra- 
iovenl este realizat 
la nivelul actual al

nologle originală, 
definitivată pe baza 
rezultatelor cercetă
rilor și experimen
tărilor întreprinse dc 
un colectiv alcătuit 
din specialiști de la 
Institutul central de 
chimie din București 
și Centrul de cerce
tări al Centralei in
dustriale de produse 
anorganice din Rîm
nicu Vîlcea. moder
na instalație este în 
măsură să asigure

întregul necesar de 
acid n etilhexanoic 
al econojniei noas
tre, contribuind, ast
fel. la eliminarea 
importului. Produsul 
îșl găsește o Largă 
utilizare in industrii
le colorantllor, cau
ciucului, farmaceu
tică, precum șl ca 
materie primă de 
bază într-o gamă 
foarte variată de 
sinteze organice.

TIP DE TRACTOR
tehnicii mondiale. El 
este dotat cu un 
motor de 180 CP, 
care dezvoltă o tu
rație de 2 800 rot/ 
mîn. și are un con
sum specific de 175 
gr combustibil pe 
fiecare CP și oră. El 
realizează viteze cu
prinse intre 5 și 32 
km pe oră.

Tractorul dispune 
de o cupă cu capa
citatea de 2,3 mc pe

care o poate ridica 
pînă la înălțimea de 
peste 4 metri.

Vitezele ridicate de 
deplasare, capacita
tea mare a • cupei șî 
înălțimea de ridicare 
a acesteia, sînt ca
racteristici care si
tuează acest tip de 
tractor printre cele 
mai reprezentative 
produse ale indus
triei românești do 
specialitate.

AU ÎNCEPUT PROBELE

Pe șantierul celui 
mai mare furnal al 
țării — Furnalul nr. 
6 de 3 500 mc de pe 
platforma siderurgi
că gâlățeană — con
structorii și mento
rii au atins noi sta
dii în cursa de îina-

DE CASA
Uzare a unor obiec
tive componente ale 
acestei investiții. Zi
lele acestea de pildă, 
s-au încheiat lucră
rile de montaj al 
ciucurilor vibratoa
re de la estacada 
buncărelor, utilaje

Ia care au început șl 
probele de casă. 
Noua realizare per
mite scurtarea cu 
mult timp a terme
nului de intrare în 
exploatare a acestei 
mari capacități do 
producție.

250 MODELE DE CONFECȚIIOnorîndu-și cu 4 luni înainte de terme^ sarcinile de plan revenite în actualul cincinal Ia principalii indicatori, harnicul colectiv al întreprinderii de confecții din Scornicești și-a asigurat avansul de timp necesar pentru a consemna, in bilanțul pe care îl va încheia la finele

acestui an. depășiri ale prevederilor de cite 40 milioane lei Ia producția industrială și marfă, de 16 milioane lei la producția netă și de 6 milioane lei la beneficii. Preocuparea specialiștilor de aici pentru continua diversificare a producției. în funcție de cerințele beneficiarilor in

terni și externi ș-a soldat cu asimilarea in fabricația curentă a peste 250 modele diferite de confecții, care, datorită însușirilor lor calitative și estetice superioare, au devenit, intr-un răstimp relativ scurt, cunoscute șl apreciate, atit in țară, cit și peste hotare.

Republicii Socialiste erau traseau trecut onoare. începerea convorbirilor oficialeLa Palatul Consiliului de Stat au început, miercuri, 3 septembrie, convorbirile oficiale intre președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, și președintele Republicii Elene, Constantin Karamanlis.La convorbiri participă:Lin partea română — Gheorghe Rădulescu, vicepreședinte al Consiliului de Stat, Ștefan Andrei, ministrul afacerilor externe, Vasile Pungan, ministru secretar de stat, consilier al președintelui Republicii, Ștefan Bir- lea, directorul cabinetului președintelui Republicii, Constantin Mitea. consilier al președintelui Republicii, Silviu Curticeanu, secretar prezidențial și al Consiliului de Stat, Ion Brad, ambasadorul țării noastre ia Atena, Dumitru Aninoiu și Romulus Neagu, directori în M.A.E.Din partea elenă — Constantin Mitsotakis, ministrul afacerilor externe, Michel Cottakis, ambasadorul Republicii Elene la București, Petros Molyviatis,

secretar general al președinției Republicii, Aristote Phrydas, director general in Ministerul A- facerilor Externe, Dimitri Pe- trou. Georges-Michel Mazarakis și Constantin Vassis, directori în M.A.E., Diamantis Vakolopou- los, directorul cabinetului diplomatic al președintelui Republicii, Michel Liapis, directorul cabinetului președintelui Republicii, Georges Sekaris, directorul cabinetului diplomatic al ministrului afacerilor externe.Președintele Nicolae Ceaușescu a salutat cu căldură vizita- președintelui Constantin Karamanlis, subliniind că ea se înscrie ca un moment de mare însemnătate Tn evoluția bunelor raporturi dintre România și Grecia. Șeful statului român a exprimat încrederea că dialogul, pe care il va purta, în aceste zile, cu președintele Republicii Elene se va încheia cu rezultate fructuoase, conferind dimensiuni tot mai largi prieteniei și colaborării dintre țările și popoarele noastre.Președintele Constantin Karamanlis a mulțumit călduros pentru invitația de a vizita România, pentru cordialitatea și

prietenia cu care a fost întim- pinat pe pămintul țării noastre. Șeful statului elen și-a manifestat profunda satisfacție de a se reîntîlni cu președintele Nicolae Ceaușescu și de a avea împreună un nou schimb de păreri, afirmîndu-și convingerea că înțelegerile la care vor ajunge cu prilejul convorbirilor se vor reflecta pozitiv în dezvoltarea mai intensă a relațiilor dintre România și Grecia, corespunzător intereselor și aspirațiilor ambelor popoare.Sub semnul dorinței comune de a imprima un curs mereu ascendent și rodnic relațiilor ro- mâno-elene, a început schimbul de păreri dintre cei doi pre- 'ședinți, in probleme bilaterale și internaționale de interes reciproc.In timpul convorbirilor, s-a a- preciat cu satisfacție faptul că raporturile tradiționale de prietenie și colaborare dintre România și Grecia s-au extins și îmbogățit continuu, în ultimii ani, prin transpunerea în viață a măsurilor și acordurilor convenite cu ocazia întilnirilor la nivel înalt, de la București și Atena. Au fost evidențiate progresele

importante înregistrate. în dezvoltarea conlucrării pe plan politic, economic, tehnico-științific, cultural' și în alte sfere de activitate. Subliniindu-se cu satisfacție că în ultimii cinci ani schimburile economice' dintre România și Grecia s-au dublat, a fost relevată, totodată, dorința ambelor părți de a amplifica și aprofunda în viitor colaborarea româno-elenă, astfel incît în următorii cinci ani să se obțină cel puțin dublarea actualului volum al schimburilor economice. în acest sens, s-a căzut de acord ca guvernele celor două țări să examineze posibilitățile și să -convină asupra căilor și mijloacelor menite să contribuie la extinderea în - continuare a cooperării în diferite sectoare economice, îndeosebi prin crearea de societăți mixte, în producție și comerciale, atît în Grecia și România, cit și pe terțe piețe. A fost, de asemenea, exprimată dorința celor două părți de a dezvolta colaborarea în domeniul științei, tehnicii, artei și culturii.S-a apreciat țră promovarea
(Continuare in pag. a IlI-a)

ÎN PAGINA A 3-A
Dineu oficial oferit de președintele Nicolae Ceaușescu Vizită protocolară

Toastul președintelui 
NICOLAE CEAUȘESCU

Toastul președintelui
CONSTANTIN KARAMANLIS

Președintele Republicii Constantin- Karamanlis, a miercuri după-amiază, o protocolară președintelui blicii Socialiste România,rășul Nicolae Ceaușescu, la Palatul Consiliului de Stat.
Elene, făcut, vizită Repu- tova-

întrevederea dintre cel doi șefi de stat, care a premers convorbirilor oficiale, s-a desfășurat intr-o ambiantă de caldă prietenie, în spiritul bunelor re- .lații dintre țările și popoarele noastre.
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ț REDUCEREA CONSUMURILOR
i MATERIALE, DE COMBUSTIBIL
| Șl ENERGIE
ț 0 preocupare cu „greutate"
J in activitatea organizațiilor de tineret }
j din municipiul Mediaș j
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' Uîi comandament pe ogoarele hozoiene { 
; RECOLTAREA Șl TRANSPORTUL » 
J OPERATIV AL SFECLEI DE ZAHĂR J 

j In pagina a V-a

AL ll-LEA CONGRES >
AL CONSILIILOR POPULARE/

UN CONSILIU AL
MUNCII Șl EDUCAȚIEIîn fiecare dimineață, vocea plăcută, baritonală, a primarului Gheorghe Savu răsună in piața centrală a comunei. Aici, în patrulaterul închis de clădiri, ca în interiorul unui zid de cetate, dominat de cișmeaua cu apă limpede și rece ce alimentează o mare parte a populației, sînt amplasate, instituțiile, unitățile comerciale și de servire a populației. Aici își au punctul de oprire și plecare cursele auto spre Agnita și Făgăraș. De 15 ani, zi de zi, de mai multe ori, dar mai ales dimineața și seara, primarul iși face obișnuitul rond, interesîndu-se de mersul lucrurilor în fiecare unitate, discută cu oamenii, îi convoacă la sfat, se consultă cu ei, acționează cu ei. Oamenii îi cunosc vocea, îi recunosc, după cum bate în loitre căruța eu care se deplasează uneori, și-i ies în intimpinare. Pentru că, de fiecare dată, prezența primarului înseamnă o chemare la rezolvarea problemelor stringente ale comunei. Aseară, dind zvon din om în om, i-a adunat lingă cișmea pe conducătorii de atelaje. Acum, dis-de-dimineață, a- telajele și remorcile, însoțite de oameni cu furci și greble, au pornit să adune finul. în alte zile, tot astfel s-a procedat la strînsul prunelor, la recoltatul sfeclei de zahăr, la mobilizarea forțelor pentru construcția marelui local de școală și a blocului pentru specialiști. Nu există

altă cale decît acțiunea comună, energică a tuturor locuitorilor. Cu atît mai mult cu cit comuna brașoveană CINCU, căci Ia oamenii ei ne referim, este așezată in zonă de deal, cu teren greu de lucrat („Dacă plouă o zi, nu poți lucra o săptămînă").Iată de ce Consiliul popular își face din preocuparea permanentă pentru instituirea unul climat sănătos de muncă o datorie de onoare față de cei peste 3 000 de cetățeni ai comunei Cincu. Am notat cîteva nume, am remarcat buna activitate de popularizare a principalelor acte normative în .rindul tinerilor, veghea severă la respectarea acestora, strînsele legături cu școala și ceilalți factori educaționali etc, dar am reținut înainte de toate faptul că solicitările de forță de muncă ale comunei sint practic asigurate pentru toate sectoarele de activitate. Tinerii sînt cei care beneficiază de noile locuri de muncă. „Dacă în 1968, ne spune muncitorul Dorel Tiuț', la secția de tîmplărie a cooperativei meșteșugărești „Viitorul" din Făgăraș au venit 5 ucenici, absolvenți ai școlii profesionale a UCE- COM, în anii următori s-au tot înscris, odată 5, apoi 8, iară 4... Avem ucenici la școlarizare la Codlea, treapta I și a Ii-a. A-
VASILE RAVESCU

(Conlinuart tn pag. a IV-a)
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CENTRALELE EOLIENE GOSPODĂREȘTI
■»

Intr-un articol publicat în ziarul nostru din 12 iunie 
a.c., un tînăr inginer timișorean, Toma Dordea, punea pro
blema necesității realizării unor agregate eoliene de mici 
dimensiuni care să valorifice energia vîntului pentru pro
ducerea de energie electrică necesară consumului casnic 
și agricol într-o gospodărie țărănească. Materialul a avut 
ecou, la redacție primindu-se mai multe răspunsuri din 
partea unor factori interesați în promovarea unei aseme
nea idei. Brașovenii promit realizarea primului prototip pînă la finele anuluiReferitor Ia articolul „Centrale eoliene gospodărești*1 apărut în „Scinteia tineretului*1 din 12 iunie 1980, vă comunicam că în cadrul Universității din Brașov ființează Laboratorul de cercetare pentru utilizarea energiei vîntului care are drept scop conversia energiei eoliene în alte forme de energie. Laboratorul nostru a executat și montat pină acum turbine eoliene cu o putere instalată de 2—6 kW. 'Preocupările noastre se îndreaptă și în domeniul gospodăriilor individuale pentru asigurarea cu energie electrică a iluminatului interior, a pompării apei și încălzirii cu rezistențe electrice. în cursul acestui an, mai precis trime.stru! IV, vom realiza prototipul unui microgenerator eolian destinat gospodăriilor individuale din locuri izolate cu o putere de aproximativ 1 kW la o viteză a vîntului de 6 m/s.In privința proiectului ing. Toma Dordea de la Întreprinderea „Electromotor*1NOTA REDACȚIEI

din Timișoara vă comunicăm că ne-a interesat idcea și de aceea am luat legătura cu el.Deoarece colectivul laboratorului nostru este receptiv la ideile și sugestiile pasionalilor în acest domeniu, invită pe toți cei interesați să ia legătura cu noi, spre o viitoare colaborare. în acest sens credem că ar fi utilă o masă rotundă desfășurată sub directa dv. îndrumare la care ar urma să participe : „Scinteia tineretului11, Universitatea Brașov — Laboratorul de cercetare pentru utilizarea energiei vîntului, întreprinderea „Electromotor11-Timișoara, UCECOM, (MEB, Institutul de directivarp in eon- itrucții pentru consiliile populare.
Ing. ILIE VLAD.

țeful Laboratorului de cercetare 
pentru utilizarea energiei vintul 

— Universitatea Brașovi Dind curs invitației mai ras formulate.ziarul nostru va organiza masa rotundă propusă, la care in afara factorilor mai sus enumerați va invita și tineri specialiști care au „ceva de spus11 în domeniul cercetării șl valorificării energiei eoliene. Cei interesați vor putea afla amănunte despre organizarea acestei acțiuni in următoarea apariție a paginii „Ștlință-Tehnică-l’ro- ducție11.

.UcM<

Aiea •

0 hartă utilă, dar încă 
susceptibilă de îmbunătățiri

Angajat în soluționarea celor mai importante sarcini pe care le pune dezvoltarea în ritm rapid și Ia inalți parametri calitativi a economiei românești, tineretul nostru iși pune intreaga lui puiere de creație in slujba promovării noului. Două exemple, două destine care se întilnesc
pe frontul creației cu cele ale altor mii șî mii de tineri muncitori și specialiști : cercetătorii Florin Stăncescu și Eugen Sișchin de la Institutul de cercetare științifică și inginerie tehnologică pentru echipamente energetice și mașini de ridicat — IC’SITEEMR — București.

VIITORUL NOSTRU PROFESIONAL —
Institutul do meteorolo

gic șl hidrologie din Bucu
rești este de mai multă 
vreme intr-o strinsă cola
borare cu o serie de foruri 
șl institute, toate implica
te Intr-o amplă acțiune de 
Identificare și punere în 
valoare a energiei eoliene. 
Este vorba de studii com
plexe in care am identifi
cat atît zonele cele mal im
portante din punct de ve
dere al potențialului, res
pectiv al număruiul de 
ore „cu vint“, cit și frec
vența anotimpuală șl diur
nă, pentru stabilirea celor 
mai bune perioade de uti
lizare a acestei forme de 
energie. Stabilirea unor 
hărți tot mal exacte cu a- 
semenea elemente suferă 
tnsă din cauza neacoperiril

corespunzătoare cu stații 
meteo a întregului terito
riu și in special a zonelor 
situate la peste 1000 metri 
altitudine, precum și de 
lipsa unei aparaturi mo
derne care să înregistreze 
continua mișcare a aerului, 
24 din 24 de ore. Or, in 
prezent numai 90 din cele 
180 de stații meteo reali
zează asemenea Înregis
trări. De asemenea, mai 
trebuie avut in vedere că 
toate studiile noastre au la 
bază date obținute prin 
sistemul standard recoman
dat de respectiv
de la aparatură plasată la 
W m de la sol; or, experi
mente îndelungate au de
monstrat că Ia o Înălțime 
de 30 m de la sol, poten
țialul este mal ridicat (și

mal constant) cu 40—75 la 
sută. Deci, chiar In zonele 
unde nu se înregistrează 
viteze corespunzătoare, a- 
semenea agregate vor pu
tea funcționa cu randa
ment bun la înălțimi mai 
mari de la sol. tn prezent 
avind în vedere interesul 
tot mai mare pe care nu
meroși cetățeni II manifes
tă pentru realizarea auto
nomiei energetice a gospo
dăriilor proprii, tn care 
funcționarea unor agregate 
eoliene ocupă un loc im
portant, I.M.H. poate pune 
la dispoziția consiliilor 
populare (la cerere), date
le șl Informațiile necesare.

SILVIA PATRICIU, 
Institutul de meteorologie 
și hidrologie București

LUMINOS C4 SI SOARELE 
PE CARE ÎL CERCETĂM

Cîteva detalii în plus despre realizările și proiectele acestui tînăr colectiv, înființat în martie a.c., colectiv care este în prezent coordonatorul unic ai programului național do valorificare a energiei eoliene, vă o- ferim pe baza discuțiilor avute cu specialiștii brașoveni.în prezent, există acumulată aici o experiență în realizarea unor agregate eoliene cu puteri de 6, respectiv 2 kW, el avind la bază din punct de vedere constructiv un brevet de invenție, cu nr. 60614/1978, autori fiind ing. Vlad Ilie, ing. Păun Panait, ing. Vasile Lunca, ing. Mariana Despan, ing. Eugen Constanti- nescu și tehn. Gheorghe Cucu. Este vorba de o turbină eoliană cu ax vertical rotitor, cu trei pale și profil aerodinamic dotat cu generator de curent continuu. De aici, se face o stocare a energiei in baterii de acumulatori, de unde ea poate fi utilizată ca atare. Două agregate de 6 kW sînt instalate pentru experimentare la Sf. Gheorghe —

Deltă șl la Măneclu — Ungureni. De asemenea, trei aparate de 2 kW au fost instalate recent la stațiile meteorologice Bucin — Mureș, Lăcauți — Co- vasna și Fundata — Brașov, cu precizarea că acestea din urmă au ca scop numai alimentarea cu energie a unor aparate.Problema principală pusă însă de specialiștii brașoveni este aceea a dificultății realizării pentru și în gospodăriile populației, a unor agregate de 6 kW care impune un eșafodaj metalic înalt- de circa 18 m, partea activă aflîndu-se deci deasupra și avind nevoie de un spațiu de manevră cu un diametru de 6 m.Iată, de ce, în preocupările acestui laborator al Universității brașovene se află realizarea unor agregate cu puteri de 1—2 kW care să răspundă atît scopului cit și posibilităților. Respectiv este vorba de a crea o construcție simplă, dar eficientă, ușor de montat sau de re

parat chiar de către un nespe- cialist. Din punct de vedere al dimensiunilor, aceasta ar fi de maximum 8—10 metri înălțime, fără partea activă, care s-ar în- vîrtl într-un diametru de 2—3 metri. Asemenea tipuri de a- gregate eoliene sînt. de asemenea, și mal optime din punct de vedere al vitezei vîntului, ele puțind funcționa la viteze de 4—8 m/sec., adică cele mai frecvente din punct de vedere al numărului de ore dintr-un an.Se ivește însă o problemă ce trebuie rezolvată urgent, în scopul punerii la punct a acestor agregate. Respectiv, realizarea de către industrie (la „Electromotor" Timișoara, „Electrotehnica" București sau I.M.E. București) a unui generator de Curent continuu (ce se montează la axul turbinei) cu turație de 150—200 ture/minut. Scopul ? Valorificarea paletei optime a vitezei vîntului, renunțînd la utilizarea unor reductoare ce scumpesc costul agregatului. ,
OPINIA TÎNĂRULUI SPECIALIST

TR1B0TEHNICA W 
Un simpozion științific 

cu multe învățăminte

In fermele zootehnice din 
locuri izolate micile centrale 
eoliene se pot dovedi deo
sebit de utile tn asigurarea 
energiei electrice necesare 

pentru pomparea apei

— Am auzit, tovarășe Stăncescu, că transformați zimbctul soarelui in energie !— într-adevăr, este un mod poetic de a vorbi despre preocupările tinărului colectiv de cercetători de care răspund și care se ocupă de implimentarea instalațiilor solare in diverse domenii ale Industriei. încereind să exprim altfel, ne-am ocupat cu cercetări în domeniul atit de nou al captării energiei solare cu captatori solari și al transformării ei în eufirgie. termică prin încălzire de apă sau aer, care la rîndul lor sînt folosite ca fluide care-și cedează căldura in diverse faze ale unor fluxuri tehnologice. Cercetările noastre au vizat atît studii asupra acestui utilaj simplu care este captatorul solar, cit și domeniile din economie în care acesta se poate grefa ca generator de energie. Putem spune cu satisfacție că cercetările noastre au prins și prind viață, o serie de instalații fiind realizate sau fiind în curs de realizare, cum ar fi : instalația mixtă pentru uscarea lemnului de la CPL Pitești ; în zootehnie, instalația de apă caldă tehnologică la ferma Săftica ; in industria textilă, instalația de apă caldă pentru spălarea fibrelor de la Institutul de cercetări textile ; in industria laptelui — instalația de aer cald de la IIL Timiș — Secția Lugoj ; in morărit-panifica- ție, la uscarea pastelor făinoase, Ia IMPPF Vrancea ; în industria cărnii, instalația de apă caldă de la IÎC Bihor și in Deltă instalația de apă caldă la bazinele de creșterea peștilor, și lista ar putea continua cu o paletă largă de alte domenii de valorificare a acestor cercetări. Aceasta este de fapt și sarcina noas

tră în continuare : de a extinde utilizarea energiei solare in tot mai multe sectoare ale economiei.— înțeleg că totul a mers cu motoarele in plin; Ați avut și momente de impas ?— Este firesc, omenește să fie așa mai ales Intr-un domeniu de început. Nu toți beneficiarii au înțeles de la început avantajele și anume că un captator de 2 m1 pentru Încălzirea aerului cum fabrică întreprinderea Mecanică Sadu costă puțin, (doar 1 200 lei) in comparație cu economiile pe care le aduce, că modificările în instalațiile care vor utiliza această formă de e- nergie sînt minime și că prin energia solară se preia la unele procese tehnologice 50—70 la sută din totalul energiei consumate. încereind să dau niște cifre revelatoare, aș spune că, dacă acum 3—4 ani durata de recuperare a investiției pentru o instalație solară pe baza economiei de combustibil convențio

nal era mare, de circa 60 ani, prin cercetările noastre și eforturile furnizorilor din industrie, care au dus la scăderea vertiginoasă a prețului de cost al captatorului solar, coroborată cu scumpirea continuă a combustibililor clasici pe plan mondial, s-a ajuns ca această durată de recuperare să fie acum de circa 10 ani. Dar noi ne-am bătut cu această inerție do Început, ne-am bătut pentru nou, pentru ideea do eficient, cu combativitatea și entuziasmul,‘ânilbr țineri, și rfe* alizările la-fază industrială care au prins sau vor prinde contur, au fost argumentele care au convins.— Cum credeți că ar trebui procedat pentru ca aceste experiențe reușite să-și găsească a» pilcarea in tot mai multe întreprinderi ?— Cred că în urma sarcinilor trasate de conducerea de partid și de stat, în urma rezultatelor obținute pină acum în acest domeniu, unitățile industriale și agricole trebuie să manifeste mai multă receptivitate și operativitate în stabilirea posibilităților de înlocuire de energie clasică de joasă temperatură cu energie solară, nemaiașteptlnd să-i „tragă cineva de mînecă" pentru a face acest lucru ! Colectivul nostru cheamă la această acțiune de implementare a instalațiilor solare în procesele tehnologice industriale și colectivele de proiectare județene, ca împreună cu unitățile industriale — care la ora actuală au rolul principal în această campanie de introducere a noilor surse de energie — să putem raporta cît mai curînd că am reușit să determinăm economisirea cantităților de combustibil clasic la nivelul sarcinilor trasate.

Adesea în medicină se spune că „este mai ușor de prevenit decît de vindecat". Acest principiu verificat de practică se a- plică astăzi în multe alte domenii de activitate. în industrie, spre exemplu, se 6pune, „este mai Ușor de întreținut, decît de reparat*1. Altfel, ignorind acest principiu fundamental și universal valabil, se pot intimpla situații cînd reparația devine imposibilă, chiar și după un timp relativ scurt din viața unei mașini sau instalații.Excluzînd așa-zisele cazuri accidentale, care duc la scoaterea din funcțiune a unor mașini și Utilaje, cu mult înainte de termen, celelalte cauze care se fac „vinovate" de reducerea fiabilității și durabilității mașinilor și instalațiilor ar fi — e- numerate în ordinea crescîndă a importanței —, următoarele ; greșeli din proiectare, greșeli in tehnologia de execuție, neres- pectarea tehnologiei de execuție (atît la semifabricat cit și la piesa finită), exploatarea nerațională și întreținerea necorespunzătoare.Toate acestea reprezintă o parte din concluziile exprimate la încheierea lucrărilor Conferinței pe țară -a specialiștilor în tribologie, denumită „TRIBO- TEHNICA *80", organizată nu demult Ia Hunedoara de către Comisia de tribologie a Consiliului național al inginerilor și tehnicienilor și Combinatul siderurgic Hunedoara. în luările de cuvint, iri plen și în cele 10 , secții ale Conferinței, partici- panții — cadre didactice uni- versitare, cercetători științifici și proiectanți din institute dă cercetări și proiectări, specialiști din ministere și din marile întreprinderi industriale — și-au prezentat reciproc, în cadrul celor 220 de comunicări științifice, realizările și succesele obținute ca urmare a aplicării cunoștințelor tribologice în diferite do-

menit ale industriei. O problemă la fel de importantă, ridicată de participanțti la Conferință, a fost problema pregătirii cadrelor și a necesității popularizării acestei științe in rîn- dul lucrătorilor din industrie, avind în vedere că peste 90% din numărul inginerilor și tehnicienilor care lucrează în industrie șl în special in industria constructoare de mașini, sînt școlarizați înaintea apariției ca știință a Tribologiei.Efectele economice obținute ca urmare a aplicării cunoștințelor de tribologie in diferite ramuri ale industriei sint foarte mari. Revistele de specialitate de dată recentă arată că, în țările dezvoltate, datorită aplicării rezultatelor din cercetare tribologică se obțin uriașe efecte economice.' în R.F.G. spre exemplu, se obțin anual economii de peste 10 miliarde de mărci, iar in U.R.S.S. peste 12 miliarde de ruble. în Europa, numărul țărilor în care s-au dezvoltat puternice centre de cercetare tribologice este mare. Din păcate, la noi tn țară numărul specialiștilor în tribologie este foarte mic. Faptul că Ia noi se cheltuiesc anual 600 milioane de Iei numai pentru activitatea de reparații a mașinilor unelte, spune foarte mult Tribologia trebuie să-și spună nelntîrziăt cuvîntul în acest do* meniu. Rezultatele bune obținute de unele catedre de specialitate din facultățile tehnice, în colaborare cu institute de cercetări sau Întreprinderi industriale trebuie generalizate. Iar prima măsură care se impune este pregătirea cadrelor în acest domeniu prin cursurile postuniversitara sau alte forme de școlarizare.
Ing. ALEXANDRU DUMITRU 
întreprinderea de utilaj petrolier „I Mai" Ploiești

Unde găsim informațiile 
de care avem nevoie?

Rubrica realizată cu sprijinul organizației U.T.C. de la 
Institutul National de Informare și Documentare-I.N.I.D.

• Ce rarse de documentare se găsesc la I.N.I.D. referitor Ia soluții și tehnologii aplicate pe plan mondial în investigarea apelor subterane? (Mihaela Bal- dovin, cercetător, Institutul de meteorologie și hidrologie București).în domeniul solicitat există peste 70 de reviste din care ne-a fost destul de greu sâ selectam o revistă specializată anume pentru investigarea apelor subterane. Domeniul tematic se regăsește la clasificarea zecimală universală definit prin indicele 551444. De asemehea, vii recomandăm să contactați Oficiul de informare șl documentare pentru hidrotehnică pe adresa: Splaiul Independenței nr. 294, sector 6, București, tel. 49 29 35.• Stnt interesat să cunosc în ce materiale editate de I.N.I.D. se pot găsi informații și sinteze privind soluții constructive care să ducă la economii de carburanți sau despre realizare? de dispozitive caro montate la motor să contribuie, de asemenea, la reducerea consumului de benzină și motorină. Ce posibilități există pentru a obține în mod curent asemenea materiale? (Va- sile Cemstantinescu, inginer, I.T.A. Pitești).în tematica Institutului național de informare și documentare informațiile despre acest subiect se regăsesc în buletinul neperiodîc de informare șl documentate „Probleme ale con

ducerii tehnice a producției", în colecția „Materiale, tehnologii și produse noi", seria „Energetică11. Economia de energie”, în serviciul de informare privind semnalarea periodicelor intrate în fondul documentar al I.N.Î.D., seriile „Cercetare, dezvoltare, proiectare și inginerie tehnologica”, „Tehnică generală", „Construcții de mașini", „Transporturi", „Telecomunicații". în serviciul do semnalare bibliografică PRODOC la temele t Motoare cu aprindere prin scinteie, motoare Diesel.Toate aceste produse si servicii de informare specifice pe temă se pot consulta la sala de lectură publică a institutului sau la bibliotecile Județene sau ale unităților economice in cadrul cărora vă destășurați activitatea. O referință bibliografică de dată recentă, in ATZ Automo- biltechnische Ze.itschrift (R.F.G.) — revistă în al cărei număr 12, dec. 1979 (voi. 81). la pag. 631— 639 găsiți articolul „Scăderea consumului de carburanți la autotrenurile pentru transportul mărfurilor la mare distanță".• Din informațiile pe carele dețin șî din diferite știri sau materiale publicate in presă mi-am dat seama că bionica se constituie ca o adevărată știință a viitorului. Aș dori să știu dacă Ia nivelul I.N.I.D. există surse de documentare din acest domeniu, respectiv la rezultate recente ale cercetării din țara

noastră șt de pe plan mondial. (Doina Pisătău, elevă, Liceul industrial nr. 1 Timișoara).Bionica se ocupă cu diferitele fenomene șl funcțiuni ce caracterizează sistemele biologice, cu referire specială la sistemele e- lectronice (După: Dictionary of Science and Technology, Chambers, 1974). Se recomandă cite* Va reviste principale care abordează acest domeniu: Combu- ters in biology medocine; Bionics: International journal oi bio-medical Computing; Excerpta medica, Section 27: Biophysics, bio-eneglneering and medical instrumentation (revistă de abstracte); Nature (articole în diferite numere).• Ce posibilități oferă I.N.I.D. In privința obținerii de către cei interesați — din provincie — a unor materiale conțtnind titluri nou apărute in diferite domenii de activitate, noutăți teh- nico-știlnțifice generale sau buletine de genul „mine-petrol", „metalurgie", .Agricultură", „aeronautică" etc. (Victor Rișno- veanu, subinginer, Combinatul de fibre artificiale. Brăila).Avind în vedere faptul ■ că informarea și documentarea specialiștilor din întreaga țară depinde de acăștia, activitatea desfășurată de către I.N.I.D. s-a a- Iiniat la acest deziderat. în acOst sens institutul organizează servicii de informare curentă și la cerere.

A ȘTI SĂ ARZI LA „FOCUL
CONTINUU" AL IDEILOR— Se scumpește șl îi cresc karatele barilului de petrol, tovarășe Eugen Șișchin 1 Se împuținează tot mai mult rezervele de combustibili solizi superiori !— Aveți dreptate ! Dar și noi avem pregătit cazanul nostru care folosește arderea in strat fluidizat pentru utilizarea combustibililor solizi inferiori. Colectivul nostru de cercetare, por- . nind de la indicațiile conducerii superioare de partid și de stat privind utilizarea și valorificarea superioară a resurselor de combustibili solizi inferiori (lig- niți, șisturi bituminoase, mixte de huilă), a elaborat această uouă tehnologie de ardere in strat fluidizat cu aplicare la cazanele mici și mijlocii producătoare de abur tehnologic industrial și de apă fierbinte pentru încălzirea localităților. Pină acum, aceste cazane foloseau Ia ardere combustibili solizi cu putere calorifică mai mare și păcură provenită din petrol. Or, noul nostru tip de cazan ASF cu ardere in strat fluidizat, pe lingă faptul că utilizează această largă gamă de combustibili solizi inferiori de puteri calorifice mici și cu pretenții calitative modeste, asigură și alte avantaje majore î consum redus de metal ca urmare a gabaritelor mai mici, cit și faptul că realizează randamente mai mari, de peste 80 la sută. în plus, cenușile rezultate prin arderea în strat fluidizat deschid noi porți de utilizare a lor, în industria metalurgică pentru producerea a- luminiului, și in industria materialelor do construcție pentru materiale termoizoiante, spre deosebire de cenușile care rezultau din arderea clasică și care nu se pretau la aceste utilizări.— Stați puțin ! Avalanșa de date cu care mă asaltați imi spune că ați fost mereu iu epicentrul problemelor. Nu v-ați pierdut niciodată suflul ?

— Cum să mi-I pierd ? Nu v-am spus la început că am 28 de ani și că entuziasmul și vitalitatea în lupta pentru o Idee în care crezi este apanajul nostru, al tinerilor ? Și apoi nu ne-am pierdut noi suflul cînd — la cercetările pentru cazanul de 1,6 Gcal/h pe care l-am predat cu 3 luni în devans — am făcut luni de zile schimburi do 12 ore, uneori rămînînd și pc.Te aceste schimburi prelungite lingă utilaj, S-a întîmplat adesea, ca fiecare din noi, cei din echipă, venind acasă de lingă cazanul nostru care este un „utilaj de foc continuu", să ardem pînă a doua zi „la focul continuu al ideilor", să investigăm toate fațetele rezultatelor de peste zi și, de-abia să așteptăm să ne vedem a doua zi pentru a schimba păreri asupra modului cum sa continuăm mai bine lucrul.— Să revenim, Ia eficiența „cazanului dumneavoastră".,.— De fapt este vorba de mai multe cazane. Pentru producerea apei fierbinți, pe lingă ca-, zanul de 1,6 Gcal/h, s-a mai proiectat și sînt în execuție la

I.C.M.A, Cluj-Napoca 12 cazane de 10 Gcal/h pentru o centrală termică de zonă pentru Valea Jiului. De asemenea, ne-am preocupat de extinderea gamei de cazane, în colectiv fiind în proiectare cazane A.S.F. de 3 și 5 Gcal/h și o altă serie de cazane A.S.F. pentru producerea de abur tehnologic industrial de 2.10 și 80—100 t/h. Pentru a arăta eficiența introducerii a- cestor cazane, vă voi da niște cifre sugestive : prin intrarea în funcțiune a celor 12 cazane din Valea Jiului pe acești combustibili inferiori, se vo’- economisi anual Circa 30 000 t/an păcură do import în valoare de peste 4 milioane de dolari. Aș mai vrea să menționez că procedeul de ardere in strat ■fluidizat in cazanele A.S.F. pentru combustibili inferiori de puteri calorice atit de miei, cercetat do noi, constituie o premieră atit pe plan național cit și internațional și reprezintă brevet de invenție.— Cum vedeți scurtarea drumului intre demararea cercetării și transpunerea in practică * rezultatelor ei ?— în primul rînd prin Interi slficarea ritmului de asimilare acestor noi cazane la producă tor — I.C.M.A. Cluj-Napoca, in țelegînd prin aceasta adoptarea unor măsuri cu caracter tehni co-organizatoric deosebite, care să includă atît aprovizionarea din timp cu materiale necesare fabricării cazanului, cit și o corelare mai strinsă cu fabricanții utilajelor anexe. Iar din punctul nostru de vedere, pentru scurtarea timpului efectiv de uzinare, vom face toate eforturile de ă acorda o asistență tehnică promptă, astfel incit întrebările fabricantului să-și găsească răspunsul imediat
Convorbiri realizate de 
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VIZITA OFICIALĂ ÎN ȚARA NOASTRĂ A PREȘEDINTELUI 
REPUBLICII ELENE, CONSTANTIN KARAMANLIS

Dineu oficial 
oferit de președintele 

Nicolae Ceausescu
Președintele Republicii Socialiste România, Nicolae Ceaușescu, a oferit miercuri, la Palatul Republicii, un dineu oficial în o- noarea președintelui Republicii Elene, Constantin Karamanlis.Au participat Ilie Verdeț, Iosif Banc, Virgil Cazacu, Ion Co- man, Nicolae Constantin, Ion Dincă, Janos Fazekas, Ludovic Fazekas, Paul Niculescu, Gheor- ghe Pană, Ion Pățan. Dumitru Popescu, Gheorghe Rădulescu, Leonte Răutu, Virgil Trofin, Stefan Andrei, Nicolae Giosan, jjn Ioniță, Ion Ursu, Richard "Winter, Ilie Rădulescu, Marin Vasile, precum și miniștri, membri ai conducerii unor in

stituții centrale, oameni de artă, știință și cultură.Au luat parte Constantin Mit- sotakis, Petros Molyviatis, Aris- tote Phrydas, Dimitri Petrou, Georges-Michel Mazarakis, alte persoane oficiale elene.Au fost prezenți ambasadorul României la Atena și ambasadorul Greciei la București.în timpul dineului, președintele Nicolae Ceaușescu și președintele Constantin Karamanlis au rostit toasturi.Au fost intonate imnurile de stat ale celor două țări.Dineul s-a desfășurat Intr-o atmosferă cordială, prietenească.

începerea convorbirilor oficiale
(Urmare din pag. I)tot mai largă a colaborării ro- mâno-elene este în folosul și spre binele ambelor țări și popoare, al progresului și prosperității lor, slujește cauzei păcii, înțelegerii și cooperării între națiuni.în cadrul convorbirilor s-a acordat o atenție deosebită problemelor dezvoltării colaborării și cooperării în Balcani. S-a apreciat că România și Grecia pot aduce o contribuție de seamă la promovarea unul climat de încredere și largă conlucrare în Balcani, la transformarea acestei regiuni într-o zonă a bunei vecinătăți, a înțelegerii și cooperării bilaterale și multilaterale, într-o zonă a păcii și securității. A fost exprimată convingerea că dezvoltarea relațiilor bilaterale dintre țările balcanice și îmbunătățirea atmosferei generale în această regiune ar influența pozitiv întregul climat politic din Europa și din lume.în acest context, a fost subliniată însemnătatea rezolvării

problemei cipriote pe calea negocierilor directe între cele două comunități care să asigure o conviețuire pașnică intr-un stat unic, în forme asupra cărora vor cădea de acord, păstrînd independența, integritatea teritorială și suveranitatea Republicii Cipru.Abordînd aspecte esențiale ale actualității politice mondiale, președinții Nicolae Ceaușescu și Constantin Karamanlis și-au exprimat îngrijorarea în legătură cu încordarea existentă în viața internațională șl au relevat necesitatea de a se acționa cu fermitate și răspundere pentru oprirea agravării situației internaționale, pentru reluarea și continuarea politicii de destindere, de pace și respect al independenței naționale. în acest cadru, s-a subliniat că persistența unor focare de încordare șl conflict, a unor probleme complexe nesoluționate pun în pericol pacea, securitatea șl independența popoarelor. S-a apreciat că astăzi se impune, mai mult ca oricînd, sporirea eforturilor pentru re

glementarea pe cale politică, prin tratative, a diferendelor dintre state, a tuturor problemelor ce confruntă omenirea, por- nindu-se de la'respectarea principiilor deplinei egalități în drepturi, independenței și suveranității naționale, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc, nerecurgerii la forță și la amenințarea cu forța, de la dreptul suprem al fiecărei națiuni de a se dezvolta liber, de sine stătător, fără nici o ingerință- din afară.Președinții Nicolae Ceaușescu și Constantin Karamanlis au reafirmat hotărîrea României șl Greciei de a întări conlucrarea pe arena mondială, de a-șî aduce o contribuție activă la soluționarea constructivă a marilor probleme ce preocupă omenirea, la instaurarea unui climat de pace, securitate, încredere șl colaborare în Balcani, în Europa și în întreaga lume.Convorbirile au loc într-o atmosferă de cordialitate șl prietenie, de înțelegere și stimă reciprocă.
TOASTUL PREȘEDINTELUI

NICOLAE CEAUȘESCU
TOASTUL PREȘEDINTELUI

CONSTANTIN KARAMANLIS
Stimate domnule președinte, Stimați oaspeți din Republica Elenă,Tovarăși și prieteni,Exprimîndu-mi profunda satisfacție pentru vizita pe care o faceți în România, doresc să vă adresez, domnule președinte, in numele Consiliului de Stat și al guvernului, precum și al meu personal, un cordial salut și cele mai bune urări.Vizita dumneavoastră în România este o expresie a evoluției pozitive a relațiilor dintffe țările noastre, a sentimentelor de prietenie și stimă pe care și le nutresc reciproc ; popoarele romap și elen și care au la bază vechi și bogate tradiții. încă din antichitate civilizațiile înaintate făurite pe teritoriile patriilor noastre au avut largi contacte si s-au influențat reciproc, iar apoi, de-a lungul timpurilor, locuitorii celor două țări au colaborat pașnic, într-un spirit dc prietenie, stimă și respect reciproc. într-o serie de momente de seamă ale istoriei lor, popoarele român și elen s-au aflat alături în lupta pentru idealurile de libertate și independență, de progres și o viață mai bună. Ne bucură că, in spiritul acestor frumoase tradiții, și pe baza principiilor deplinei egalități, respectului independentei și suveranității naționale, a avantajului reciproc, relațiile româno- elene cunosc astăzi o dezvoltare continuă, capătă dimensiuni tot mai largi, în interesul propășirii celor două popoare ale noastre. Este concludent, în această pri- • vință, faptul că în perioada 1976—198» volumul schimburilor economice a crescut de peste două ori, depășindu-se astfel- obiectivul stabilit împreună, cu prilejul vizitei pe care am făcut-o în martie 1976 în țar* dumneavoastră. Se desfășoară, de asemenea, larg colaborarea în domeniul științei și culturii, s-au intensificat contactele politice și pe alte planuri dintre țările noastre. Aș dori să apreciez, în acest cadru, contribuția dumneavoastră, domnule președinte, la dezvoltarea prieteniei și colaborării româno-elene, efortul pe care îl depuneți pentru întărirea colaborării în Balcani, pentru cauza păcii și securității internaționale.Dorim, domnule președinte, ea vizita dumneavoastră, convorbirile pe care Ie purtăm în aceste zile să impulsioneze și mai puternic și să ridice la un nivel și mai înalt cooperarea dintre România și Grecia, atit pe plan bilateral cit și pe arena mondială, în deplină concordanță cu năzuințele și aspirațiile de dezvoltare independentă a celor două popoare, cu cerințele destinderii. păcii și colaborării internaționale.Poporul român, angajat cu toate forțele sale în ampla operă de dezvoltare socialistă a țării, este profund interesat să promoveze o largă colaborare cu toate statele lumii și, desigur. în primul rînd cu vecinii, cu statele din regiunea în care trăiește. Ne preocupăm susținut de dezvoltarea relațiilor de colaborare și prietenie cu toate țările din Balcani, dorim ca problemele existente în această regiune să fie soluționate pe cale pașnică, prin înțelegere reciprocă, că în zona Balcanilor Să se instaureze relații trainice, de bună vecinătate și colaborare bilaterală și multilaterală între State, astfel incit Balcanii să devină o regiune a păcii, prieteniei și conlucrării rodnice, o regiune lipsită de arme nucleare. Noi privim dezvoltarea colaborării balcanice într-un climat politic sănătos și prin prisma eforturilor generale consacrate înfăptuirii securității și cooperării în Europa, realizării concrete în viață a documentelor semnate la Helsinki.Acordăm o mare însemnătate bunei pregătiri și desfășurări a apropiatei reuniuni de la Madrid, și sîntem hotărîți ca, împreună cu toate statele semnatare ale documentelor de la Helsinki, să acționăm ferm pentru ca această reuniune să dea un Bou și puternic impuls colabo

rării și cooperării intereuropene și, îndeosebi, să deschidă calea trecerii la măsuri concrete pentru dezangajarea militară a continentului. fără de ■ care nu se poate vorbi de securitate și pace in Europa și în lume. O importanță deosebită ar avea convocarea unei conferințe europene consacrată dezarmării. Cauza păcii in Europa impune renunțarea la orice nouă amplasare și dezvoltare a rachetelor cu rază medie de acțiune pe continentul nostru, de natură să pericliteze grav securitatea șl independența tuturor popoarelor europene.Sîntem preocupați de faptul că, in viața internațională, îndeosebi în prima parte a acestui an, au avut Ioc o serie de evenimente care au dus la o puternică agravare a încordării, punînd serios în pericol politica de destindere și pacea. Cu toate că încordarea s-a mai diminuat, primejdiile la adresa păcii și libertății popoarelor continuă să fie deosebit de mari. Iată de ce este necesar ca popoarele să întărească conlucrarea pentru a asigura soluționarea pașnică a problemelor nerezolvate, pentru a pune capăt vechii politici de inegalitate și dominație, pentru a promova cu fermitate o politică nouă, de respect al independenței naționale a fiecărui popor, de egalitate deplină in drepturi între state, de colaborare și pace. Trebuie făcut totul pentru reluarea și continuarea fermă a cursului destinderii, înțelegerii și cooperării rodnice între toate statele, fără deosebire de orînduire socială.în acest spirit România acționează în viața internațională pentru soluționarea constructivă a marilor probleme ce confruntă continentul nostru și întreaga omenire. Acordăm o mare însemnătate dezvoltării relațiilor cu țările socialiste, extindem colaborarea și solidaritatea cu țările în curs de dezvoltare, lărgim continuu raporturile economice, tehnico-științifice și culturale cu țările capitaliste dezvoltate, cu- toate țările lumii, fără deosebire de orînduire socială. Așezăm ferm la baza tuturor acestor relații principiile deplinei egalități în drepturi, respectării suveranității și independenței naționale, neames

tecului în treburile interne și a- vantajului reciproc. Ne pronunțăm hotârît împotriva forței și amenințării cu forța în raporturile dintre state.Milităm cu fermitate pentru soluționarea problemelor dintre state, numai și numai pe calea tratativelor. în acest spirit. România s-a pronunțat și se pronunță consecvent pentru rezolvarea politică a problemelor din Orientul Mijlociu, pentru o pace globală, trainică și justă în această regiune, care să pornească de la necesitatea retragerii Israelului din teritoriile arabe ocupate în urma războiului din 1967, inclusiv din Ierusalimul arab, a soluționării problemei poporului palestinian pe baza dreptului său la autodeterminare, la constituirea unui stat național independent, a asigurării independenței si integrității teritoriale a tuturor statelor din zonă. zȚinind seama de proporțiile uriașe pe care le cunoaște astăzi cursa înarmărilor, este necesar să se acționeze cu cea mai mare energie în direcția înfăptuirii dezarmării și, în primul rînd, a dezarmării nucleare. Popoarele cer tot mai hotărît să se treacă la reducerea cheltuielilor militare și a efectivelor armate, la retragerea trupelor străine și lichidarea bazelor militare de pe teritoriul altor state, la desființarea blocurilor, precum și la alte măsuri care să contribuie la diminuarea încordării militare, la întărirea încrederii între state, la îndepărtarea pericolului de război. Este necesar să se facă totul pentru ca marile cuceriri ale științei și tehnicii moderne să fie puse numai în slujba progresului și bunăstării popoarelor.Cauza păcii și destinderii necesită, de asemenea, eforturi mai energice în vederea lichidării subdezvoltării, a marilor decalaje dintre țările sărace și bogate, pentru instaurarea unei noi ordini economice internaționale, bazate pe relații echitabile, de deplină egalitate între state. In cadrul actualei sesiuni speciale a O.N.U. consacrate acestui obiectiv România a prezentat o serie de propuneri concrete și continuă să acționeze ferm pentru realizarea aspirațiilor vitale ale popoarelor, de care depinde progresul și pacea internațională. 

Considerăm că o mare răspundere revine, in această privință, tuturor statelor, inclusiv țărilor capitaliste dezvoltate care trebuie să înțeleagă faptul că stabilitatea și pacea trainică în lume nu se vor realiza pînă cind nu se va pune capăt gravei anomalii a subdezvoltării care menține majoritatea populației globului în stare de sărăcie, foamete și înapoiere.în viața internațională sînt multe probleme care trebuie soluționate într-un mod nou, democratic. Noi considerăm că la găsirea celor mai bune soluții de rezolvare a lor trebuie să- participe toate statele, indiferent de mărime sau de orindui- rea lor socială. în această privință. un rol important trebuie să aibă țările mici și mijlocii, țările in curs de dezvoltare și nealiniate, care constituie marea majoritate a lumii și sint profund interesate într-o politică de independență și pace. Considerăm că trebuie să crească rolul Națiunilor Unite, al altor organisme internaționale care pot și trebuie să asigure cadrul corespunzător pentru participarea largă a popoarelor Ia dezbaterea și soluționarea problemelor complexe ale lumii contemporane, în interesul păcii, colaborării și independenței naționale a popoarelor.Doresc să subliniez cu- satisfacție că Republica Socialistă România și Republica Elenă au conlucrat și conlucrează activ la O.N.U., in alte organisme internaționale, în general pe arena mondială și îmi exprim convingerea că în viitor această conlucrare va fi și mai strînsă, spre binele și în interesul ambelor popoare, pentru triumful politicii de destindere, colaborare și pace în Balcani, în Europa și în lume.Cu această convingere doresc să toastez:— Pentru progresul și prosperitatea poporului prieten elen!— Pentru prietenia și colaborarea româno-elenă!—- în sănătatea președintelui Republicii Elene, Constantin Karamanlis!— în sănătatea oaspeților noștri !— în sănătatea dumneavoastră, a tuturor ! (Aplauze).

Domnule președinte,Vă mulțumesc pentru primirea călduroasă pe care ne-ați rezervat-o. Vă mulțumesc, totodată, pentru cuvintele măgulitoare rostite și îndeosebi pentru cele care se referă la țara mea și Ia poporul acesteia. Vă pot asigura, domnule președinte, că poporul elen nutrește o dragoste și o apreciere sincere față de poporul român.Prietenia dintre cele două popoare își are rădăcinile adine împlîntate în istorie. Ea datează încă de la primii pași ai renașterii noastre naționale. Această prietenie s-a oțelit în luptele comune pentru eliberare, iar pe parcursul anilor s-a consolidat prin eforturi comune de pace.De curînd, am sărbătorit centenarul relațiilor noastre diplomatice. Activizarea acestor relații, care se manifestă prin schimbul neîntrerupt de vizite la nivelul cel mai înalt, constituie o practică a ultimilor ani. Iar această practică s-a dovedit foarte utilă. întîlnirile noastre periodice marchează etapele evoluției relațiilor dintre cele două țări ale noastre. Aceasta deoarece ne-au permis, pe de o parte, să lărgim neîntrerupt colaborarea dintre popoarele noastre, iar pe de altă parte, să realizăm schimburi utile de idei, atît cu privire Ia problemele regiunii noastre, cit și în problemele mai generale critice, care preocupă omenirea astăzi.Evoluția relațiilor noastre bilaterale pe parcursul ultimilor cinci ani a fost mai mult decît •. satisfăcătoare. Și aceasta deoarece le luminează și le orientează Declarația solemnă comună, pe care am semnat-o împreună la București, în 1975. Am declarat" cu acel prilej dorința noastră comună de dezvoltare a colaborării dintre cele două țări, în toate domeniile și am făcut larg cunoscută credința noastră față de anumite principii fundamentale, care trebuie să guverneze viața internațională. Printre acestea: principiile independenței și suveranității tuturor statelor, neamestecul în treburile interne ale altora, soluționarea pașnică a diferendelor internaționale și dreptul fiecărui popor de a-și alege liber propriul său mod de viață.Colaborarea dintre cele două țări ale noastre constituie, de acum, un exemplu demn de imi

tat. Schimburile noastre comerciale urmează un curs mereu ascendent și fără îndoială că vor putea fi dublate în următorii cinci ani, așa cum s-a procedat și în perioada precedentă., în acest sens, credem, va contribui și aderarea Greciei la Piața Comună Europeană, cît și semnarea, de curînd, între Comunitate și România, a acordurilor comerciale ce vizează tonificarea schimburilor reciproce. în acest mod credem că schimburile noastre comerciale vor dobîndi un fundament nou, mai larg și mai stabil.Era natural ca această admirabilă evoluție a relațiilor eie- no-române să influențeze intr-un mod binefăcător și climatul politic al regiunii noastre. Aș dori, cu acest prilej, să subliniez, domnule președinte, contribuția dumneavoastră hotărî- toare Ia eforturile care vizează colaborarea multilaterală a popoarelor balcanice, căreia șl unul și celălalt îi acordăm o importanță deosebită. Aceste eforturi — chiar dacă nu au dobîndit încă extinderea și ritmul pe ca- re-1 dorim — au creat totuși o situație nouă, purtătoare de speranțe în Peninsula Balcanică. Această regiune, celebră pentru instabilitatea și contradicțiile ei explozive, oferă, deja, exemplul unei colaborări pașnice, creatoare între state cu sisteme economice și sociale diferite. O spun cu regret, relațiile noastre cu Turcia vecină nu s-au aliniat incă acestui climat. Sper totuși că timpul și necesitatea — care sînt cei mai înțelepți sfătuitori — ne vor conduce, în cele din urmă, Ia o reglementare onestă a diferendelor noastre. Oricum, situația pe care noi am creat-o în Balcani va trebui s-o apărăm cu toate mijloacele, s-o întărim și s-o ferim de orice intervenții străine, care ar putea duce Ia contradicții între popoarele noastre. Iar acest lucru este cu atît mai necesar cu cît situația internațională este confuză și incertă, evoluînd de o asemenea manieră, îneît nici un popor să nu. se poată simți în siguranță. Nori amenințători plutesc deasupra diferitelor regiuni ale globului.Domnule președinte,Printre principiile fundamentale ale conviețuirii internaționale, care sînt îmbrățișate de 

țările noastre, se află șl principiul neamestecului în treburile interne ale altora.Acest principiu fundamental este însă încălcat fățiș în multe regiuni ale lumii.Este evident că asemenea situații cum este cea a Afganistanului nu poate fi prelungită fără riscuri. Personal, cred că a- ceastă problemă își are soluția ei politică, dacă bineînțeles va exista voința politică sinceră în acest sens. Iar această soluție politică nu poate fi fundamentată decît pe integritatea, pe independența și neutralitatea acestei țări. Alegerea regimului și a guvernului dorit este de competența exclusivă a poporului Afganistanului. Dar, ca să poată face acest lucru în mod liber și ca rezultatul alegerii sale să fie respectat,, este necesar să înceteze intervențiile și influența străină.Același principiu al neamestecului în treburile interne trebuie să fie pus în practică și în cazul Ciprului. Perpetuarea tragediei Ciprului nu numai că înveninează climatul politic al Mediteranei Orientale, dar comportă și serioase pericole pentru viitor. Problema cipriotă, care, în afară de alte aspecte, are un pregnant caracter umanitar, creează o problemă de conștiință pentru comunitatea internațională, ale cărei rezoluții sînt ignorate în mod sfidător. îmi exprim speranța că recenta inițiativă a secretarului general al O.N.U. privind reluarea dialogului intercomunitar, va avea o soartă mai bună decît cele anterioare.O altă regiune a globului, care ne-a preocupat și altă dată în convorbirile noastre, este Orientul Mijlociu. Situația existentă în această regiune se complică pe zi ce trece și generează pericole mai generale, nu numai pentru pacea din această regiune, ci și a întregii omeniri. Numai o reglementare globală a acestei probleme, în centrul căreia se situează cauza palestiniană, ar putea înlătura pericolele ce se întrevăd. Iar această reglementare ar trebui să ofere, pe de o parte, palestinienilor dreptul de a-și dobîndi o patrie, iar pe de altă parte, tuturor statelor, inclusiv Israelului, dreptul la existență, în cadrul unor granițe sigure și recunoscute. în consecință, este evident că recurgerea la noi acte pe baza faptului împlinit, 

cum sînt implantările de pe malul occidental al Iordanului și modificarea regimului juridic al Ierusalimului, creează noi piedici, suplimentare, dacă nu chiar o imposibilitate, pe calea soluționării acestei probleme.Menținerea focarelor de tensiune în regiunile la care m-am referit traumatizează destinderea Internațională și, în consecință, periclitează pacea în lume. Destinderea pe care am inaugurat-o în urmă cu cinci ani, la Helsinki, trebuie salvată. Reuniunea de la Madrid ne o- feră, poate, prilejul unor noi e- forturi în acest sens. Dar, pentru ca aceste eforturi să dea roade, este necesar ca Reuniunea să fie pregătită metodic, iar bilanțul punerii în aplicare a totalității Actului final de la Helsinki să fie făcut cu sinceritate și simț de răspundere. In continuare, să fie consolidate acele măsuri care sînt absolut necesare securității în Europa, îndeosebi în domeniul întăririi încrederii și restrîngerii înarmărilor. Aceasta pentru că încrederea, dezarmarea și securitatea sînt interdependente. Iar încrederea poate fi inspirată numai de un echilibru controlat al forțelor militare și al înarmărilor, care ar trebui realizat Ia cel mai scăzut nivel posibil.Domnule președinte,în seria de contacte pe care le-am avut de-a lungul anilor, actuala întîlnire are o semnificație deosebită, nu numai pentru că va da un nou impuls colaborării dintre țările noastre, ci și pentru că are loc într-un moment în care situația internațională este incertă și aș spune chiar periculoasă. Cunosc și a- preciez pozițiile dumneavoastră îndrăznețe și sincere în problemele majore ale epocii noastre. Sint poziții recunoscute și apreciate pe plan internațional. Sînt sigur că, în cursul convorbirilor pe care le vom avea, vom constata că punctele noastre de vedere asupra acestor probleme, acolo unde nu coincid perfect, fără îndoială că sînt convergente.Cu această certitudine, ridic paharul pentru bunăstarea poporului român prieten, în sănătatea și pentru fericirea dumneavoastră, domnule președinte, pentru prietenia eleno-română. (Aplauze).
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CÎT MAI MULT METAL 
ECONOMISIT 

Obiectiv centrai 
al organizației de tineret26 500. Cifră jubileu ce reprezintă numărul de ordine al vagonului de marfă care azi a ieșit de pe fluxul de fabricație al întreprinderii de vagoane din orașul Caracal. Cifră ce exprimă efortul depus de tinărul colectiv de aici, dar și înalta sa competență profesională. In numai 7 ani care au trecut de la semnarea actului său de naștere, cel mai tînăr colectiv muncitoresc din județul Olt a făcut dovada unei inalte conștiințe. Pe primele luni ale acestui an, producția fizică a fost îndeplinită în proporție de 101,1 la suta, iar ceilalți indicatori de plan prezintă o creștere de 7 la sută față de anul trecut. Recent a lost finalizată și pregătită pentru livrare seria zero a vagonului gondolă autodescărcător reproiectat, al 11-lea tip de vagon produs de binecunoscuta firmă Olt Vagon. Acesta, conceput șl materializat de către colectivul de aici, are tara micșorată cu 800 kg, fapt ce conduce la o economie de 1 200 tone laminate pe an, materie primă pentru fabricarea a încă 80 de vagoane de același tip. Vagonul, mult mai incăpător, mai sigur in exploatare, este prevăzut cu cupolă automată, eu frână progresivă și se înscrie in raza de 35 m, putînd fi ofertai șl la export întrucit se înscrie in toate normele U.LC. Harnicul colectiv do aici este intens preocupat de găsirea unor metode, soluții și procedee noi pentru folosirea cu maximă eficiență și economisirea fiecărui gram do metal prin reproiectări de produse și prin modernizarea producției. Intre acestea, extinderea procesului de optimizare a croirii materialului prin prefor- matizarea acestuia, realizat In colaborare cu combinatele siderurgice Hunedoara și Galați, a- duce economiei naționale un plus de materie primă de peste 1 200 tone pe an, tn valoare de 4.2 milioane Iei. Croirea combinată dă rezultate bune șl pe linia economisirii de metal reu- șindn-se o economie de 400 tone pe an. Elaborarea tinor tehnologii noi, îmbunătățite, a dus la creșterea productivității muncii și la obținerea unor importante economii de metal, astfel, extinderea procedeului de sudură automată sub flux și în mediu protector de bioxid de carbon eu circa 130 metri liniari pe vagon a condus la reducerea cantității de electrozi cu 20 la sută. Prin realizarea de S.D.V.-uri speciale de montare folosite in același timp și ca S.D.V.-uri de control spațial, s-a redus riscul apariției rebuturilor ou influență asupra reducerii consumului de metal cu 2 Ia sută.

Sînt numai cîteva din realizările colectivului de muncitori și specialiști din această întreprindere, realizări ce dovedesc spi-
PREOCUPĂRI

Dragostea pentru meseria de 
miner se împletește cu o veche 
îndeletnicire a locuitorilor Țării 
de Sus — creșterea animalelor, 
tradiție ce se păstrează din tată 
în fiu. Faptul că tinerii s-au 
calificat in meseria de mineri 
nu i-a împiedicat să se ocupe 
și de creșterea animalelor. Fi
indcă, așa cum sublinia tova
rășul Nicolae Ceaușescu la 
Consfătuirea de lucru cu cadre
le din zootehnie, „este necesar 
ca toți cetățenii care dețin, în
tr-o formă sau alta, teren agri
col, să crească animale, atit 
pentru consumul propriu cit și 
pentru contractări sau vinzare".

lată de ce, mulți mineri care 
au această posibilitate, in orele 
de răgaz iți găsesc odihna, sus, 
pe munte, in preajma animale-

L-am tntîlnit pe tînărul Iomel 
Moroșan sus pe muntele Leșu. 
După ce iese din mină, nu plea
că acasă, in comuna Stulpicani, ci rămîne la „ocol" pentru a-și 
îngriji animalele. Aici mai 
mulți mineri și-au alcătuit o 
turmă a lor, formată din 30 de 
viței care, in iarnă, vor fi li
vrați conform contractului. 
Anul trecut, Ionel Moroșan a 
predat la fondul de stat 3 vi
ței de peste 500 kg, urmînd ca 
anul acesta să predea șase tău- 
rași. Dintre sutele de mineri ce 
se ocupă șl cu creșterea anima
lelor din județul Suceava ne-am 
oprit la eițiva dintre ei: cei din 
localitățile Ostra, Stulpicani și 
Iacobeni. Vasile Cosmațchi, din 
Stulpicani, este tînăr miner la 
puțul Leșu Ursului, iar soția sa 
este profesoară. Au două vaci 
ți doi tăurași. Anul trecut au 
livrat un vițel de peste 500 kg

ritul novator și simțul patriotic ce-1 animă.
COSTEL VASILESCU 

tehnician, Caracal

LA SUPRAFAȚĂ
ți o importantă cantitate de lap
te. Anul acesta vor preda cei 
doi tăurași. Tot din această lo
calitate îi mai amintim pe ti
nerii mineri Gheorghe Flocea 
și Dorin Diacon, apoi pe „ve
teranii" : loan Mairean, Cotlar- 
ciuc Gheorghe, Piticari Gavril, 
Oblezniuc Alexandru, Crăciun 
Grigore, Scheuleac V. Petru, 
fruntași atit in mină cit și in 
creșterea animalelor, livrind a- 
nual la stat 2—5 tăurași. Dintre 
aceștia am discutat cu comu
nistul Gavril Cotlarciuc, care 
ne-a spus: „De 19 ani lucrez in 
subteran la Leșu Ursului. Îmi 
iubesc meseria dar iubesc ți a- 
nimalele. Am trei vaci de la 
care predau laptele, apoi in fie
care an dau cite un vițel. Noi, 
minerii care sintem și crescă
tori de animale, ținem viței la 
ocolul nostru, sus, pe muntele 
Leșu".

La fel procedează și minerii 
din Ostra: Robu Constantin, 
Naftiuc Gheorghe sau Naftiuc 
N. Vasile predau anual cite un 
vițel și peste 2 000 litri lapte de 
vacă. Un popas in comunele 
din Țara Domelor iți oferă alte 
și alte exemple de acest fel. 
Ne-am oprit doar la minerii 
Ion și Comeliu Timu din satul 
Ciocănești, comuna Iacobeni. 
Sînt frați și au preocupări co
mune. Primul, artificier, a livrat anul trecut 4 tăurași, iar 
celălalt — 6. Amîndoi lucrează 
in mină, iar în orele libere urcă 
la locul numit „Suhărzel" pen
tru a avea grijă de tăurașii pe 
care-i pregătesc pentru a fi pre- 
dați la iarnă.

MIRCEA MOTRICI 
tehnician

Aspect — nu 
prea amuzant 
— deși pe șo
ferul autobu
zului staționat 
in Autogara 
Sud — Craiova 
s-ar putea să-l 
amuze cetă
țeanul care se 
chinuie și nu 
reușește să in
troducă pe o 
jumătate de tt- 
șă coșul in au
tovehicul. Alt
fel, ar deschide 
larg ușile... Poa- 
te-î taie con
ducerea auto
bazei într-o zi 
pofta de ris !

Foto: N.N.
NEGULESCU

Craiova

rasPund

In magazinele cooperativelor de consum

UNIFORME ȘI RECHIZITE ȘCOLARE
Magazinele cooperativelor de consum din toată țara tint 

bine aprovizionate eu o gamă diversificată de articole necesare 
elevilor pentru noul an de invățămint.

Astfel, la raioanele specializate organizate In cadrul ma
gazinelor se pot cumpăra șorțulețe pentru preșcolari, rochițe 
șl șorțulețe pentru elevele din clasele I—IV, bluze ți sarafane 
pentru elevele claselor V-XII, cămățl, costume ți pantaloni 
pentru băieți. Nu lipsesc, firește, nici articolele pentru pio
nieri : bluze, cămăși albe, fuste plisate, cravate. Insigne etc., 
precum ți uniformele pentru „șoimii patriei".

Bineînțeles, gama de articole pentru elevi este mult mal 
variată. Ea cuprinde diverse articole pentru sport, încălțăminte 
dir\ piele și înlocuitori etc.

De asemenea, In librăriile șl raioanele de librărie din ca
drul magazinelor cooperativelor de consum s-au pus in vin
zare rechizitele necesare elevilor : caiete, penare, serviete și 
ghiozdane, stilouri, creioane negre șl colorate etc.

ROMÂNIEI,

DRUMUL SUCCESULUI
Cind merge ve stradă seamă

nă cu un actor de film care vrea 
să joace rolul unui om căzut 
din cer, cind vorbește cu Cineva 
îl privește cind prin sticla oche
larilor fumurii, cind peste, incit 
începe să se îndoiască dacă-i 
sint necesari sau ii folosește 
pentru un anume truc. La repe
tiții seamănă cu un inginer elec
tronist. sec. rece, meticulos, dis
ciplinat si lipsit de umor. Cind 
urcă pe scenă tace grav si pri
vește mirat dindărătul lentilelor 
sale bombate, asta in vreme ce 
spectatorii se tăvălesc de ris. 
$i-a început cariera artistică în 
cenaclul „Amfiteatrul artelor", 
într-un cuplu Fiți și Coadă, El 
era Fiți, apelativ mai cunoscut 
decit numele. Nicolaa Ar Ieșean 
seamănă cu un clown din pie
sele lui Shakespeare, aerian, si 
neiertător in fata relelor ome
nești. Culmea este că NU știe 
să rida. Poartă în fiecare zi 
masca unui om extrem de se
rios. grav c<t un Judecător public 
care condamnă prostia si lenea 
și superficialitatea si ignoranta. 
Cu asemenea calități ar trebui 
să poată fi văzut pe scena Tea
trului Național, la Televiziune, 
difuzat de Radio și remarcat de 
reviste. După debutul furtunos 
tn lumea studențească, a trădat 
cuplul Fiți și Coadă si-a început 
salahoria la o brigadă artistică 
de agitație care nu exista decit 
tn momentele in care era nevoie 
să existe o brigadă. Pe scenă 
sau în scripte. La puțin timp 
brigada Facultății de comerț din 
București a început să aibă 
nume si să umple orice sală. A- 
proape fulgerător, ceea ce în lu
mea artei înseamnă cam doi ani. 
acest neabsolvent al nici unei 
facultăți de teatru, a primit di
plome de laureat, a cîștigat pre
mii de interpretare, a dus bri
gada Facultății de comerț pe 
locurile răsplătite cu lauri, bat
jocorind lenea și ridicind Sălile 
tn picioare cu rîsul său de Mer
lin păgubos si mucalit. Aplaudat 
întii, mai apoi imitat si-n cele

din urmă jecmănit de texte. 
Fiți Ariesean a format o briga
dă artistică de agitație cu totul 
diferită de cele clasice de genul 
doi pași la dreapta, doi la stin
gă, scîrțîit de acordeon urmat 
de un text searbăd. Cei din bri
gada Facultății de comerț au 
vocile demne de membrii grupu
lui Song (unii chiar au făcut 
parte), o coregrafie cu mult peste 
bîțiielîle de la teatrele de revis
tă și-un text eu virtuți literare 
demne de umoriști din ce in ce 
mai rari. Ca să-l răzbune parcă, 
majoritatea celor din brigadă 
tsi iau examenele numai cu note 
de 9 și 10, repetă pină noaptea 
tirziu și uneori după ce se de
plasează la festivaluri Pentru a 
repeta formalitatea cuceririi lo
cului I se întorc ca să-și ridice 
hirtiile cu mustrări pentru ab
sențe. Ca apoi, după terminarea 
studiilor, să formeze prin insti
tuții alte brigăzi artistice, afir
mate rapid si gata să se bată 
pentru împărțirea gloriei cu bri
gada bătrinului Fiți. Acest om 
care aduce rîsul este de meserie 
un fel de contabil. Mai corect 
spus merceolog. A terminat fa
cultatea în 1976. Acum tot „so- 
coate si soeoate" la Întreprin
derea de confecții și tricotaje 
București. După-amiaza repetă 
cu brigada artistică de la 
I.C.T.B.. și ea pe drumul către 
laurii festivalurilor, seara joacă 
teatru si noaptea scrie texte ca- 
re-l fac să zimbească în singu
rătate. A continuat să dea totul 
pentru brigada Facultății de co
merț. obsedat de ideea de a urca 
pe scenă primul spectacol stu
dențesc de revistă, un show sa
tiric a cărui premieră o amină 
de ani de zile pentru că Fiți nu 
găsește orchestră, pentru că plă
tește coregrafii din buzunar sl 
pentru că foarte putini cred că 
va avea succes. Multi nu cred 
pentru că e mal simplu să nu 
creadă, e mai comod si asta le 
dă dreptul să nu miște un de
get. O altă categorie ti promit. 
Dar din dulceața promisiunilor

nu se nasc spectacole. Si după 
ce-a oferit mișcării culturale in
structori (Dorin Georaescu. Ma
rin Constantinescu. Adrian Ciu- 
că. Dan Sighinas. Marian Bin- 
duț), după ce-a fost de două ori 
laureat al Festivalului național 
„Cântarea României", dună ce 
brigada Facultății de comerț din 
București a ciștigat toate con
cursurile la care a participat de 
cind a intrat sub bagheta sa, 
după ce-a stimit rîsul si-a făcut 
săli pline pe scena Operei, la 
Sala: Palatului, Sala Polivalen
tă si-a dat spectacole în tabere 
Si stațiuni pentru tineret a venit 
vremea să plătească si el pentru 
cit s-a ris pe seama altora : de 
puțină vreme i s-a adus la cu
noștință că nu mai are ce căuta 
la. brigada Facultății de comerț. 
Nici la repetiții, nici la specta
cole. Fără motive, fără explica
ții. Umor curat. Așa. tam-nisam. 
ca supremă răsplată pentru 
miile de ore pierdute Intr-o 
iubire fn care merita să fie tră
dat tocmai pentru că iubea cu 
adevărat.

Spuneam mai înainte că la 
valoarea lui ar fi trebuit să a- 
pară si pe scena Teatrului Na
țional și la Televiziune și la Ra
dio. La Televiziune a avut parte 
de mai multe emisiuni de suc
ces, la Radio, de asemenea. Pes
te putină vreme va avare si ne 
scena Teatrului Național, intr-o 
piesă montată cu actori amato i 
de la I.C.T.B. Cu al doilea sn.J- 
tacol al acestei colaborări -va fi 
Si regizor. Visul acestui munte 
de om este ea într-o bună zi 
să-și poată citi numele ne afișe 
mari, scrise cu litere de-o 
șchioapă și trecătorii să spună : 
hai să vedem ce mai zice Fiți și Fiți pe scenă, să tacă și-n 
sală să se ridă cu hohote, con
vins că rîsul face omului bine 
„pe ici, pe colo, prin părțile e- 
sențiale".

CORNEL NISTORESCU

• Comitetul municipal București al U.T.C. a organizat și amenajat la Bâneasa o unitate de alimentație, cazare și agrement — mai pe scurt, un ștrand, Ioc apreciat de tinerii bucureșteni. Doresc să transmit forurilor competente citeva observații și anume : 1) accesul in ștrand se face pe bază de abonamente, emise la începutul sezonului, și pe bază de bilete, puse in vinzare ia casă. Administrația ștrandului ar trebui sa țină seama de capacitatea ștrandului și să limiteze vinzarea biletelor mai ales la sfirșitul săptăminii cind afluența publicului este mare. In actualele condiții, cind sint ocupate chiar și aleile de acces, a-ți găsi un loc pentru plajă devine o problemă de nerezolvat. 2) alt lucru supărător pentru cei ce consideră ștrandul un loc de recreere este modul defectuos in care sint organizate activitățile sportive. Unicul teren de tenis de cimp, în care pătrund eițiva tineri și care stă apoi toată ziua zăvorit, o masă de ping-pong și citeva bărci nu pot justifica denumirea de loc de agrement. 3) comportarea tinerilor in ștrand lasă uneori de dorit. Vin fel de fel de grupuri de tineri puși pe distracții mai puțin inofensive cărora nimeni nu Ie atrage atenția. Nu intervine nimeni nici in cazul celor ce vin la ștrand însoțiți de ciini, patrupedele făcind concurență înotătorilor in apa Iacului. 4) in incinta ștrandului există un bufet care desface spre vinzare bere. Această unitate atrage mulți amatori astfel că, in umbra copacilor se încing adevărate chefuri. Iată doar citeva manifestări care impun intervenția urgentă a Comitetului municipal București al U.T.C. — intervenție ce poate avea loc printr-o singură vizită la acest ștrand. Sutele de tineri dornici de manifestări civilizate așteaptă rezultatul intervenției. (GEO CIOCLAN — București).• Tn sala căminului cultural din Cumpăna, județul Constanța e dans, ca in fiecare săptă- mină. in zilele de simbătă și duminică. Vin tinerii din tabăra Cumpăna, cu stația de radio amplificare, cp orga de lumini, ca să-i distreze pe tinerii din comună. Pină aici, toate bune. Cum intri in acest loc de distracție te intimpină un nor de fum și de praf prin care abia poți desluși perechile de dansatori. Oare, înainte de a începe distracția, nu pregătește nimeni sala ? Intr-o pauză ar trebui stropită podeaua pentru a fi evitată stirnirea prafului. Ar trebui de asemenea interzis fumatul pentru că, printre tinerii care vin aici sînt foarte mulți nefumători. Cred că ar fi timpul ca inițiatorii acestor acțiuni distractive să dea o mai mare atenție organizării și bunei lor desfășurări. (ANDREI VIRGIL).• Mă numesc VOÎCU GABRIELA, am 19 ani și am absolvit in iunie a.c. Liceul de metrologie din București. In liceu am fost o elevă bună și am obținut la examenul de bacalaureat media 8. Am acum meseria de metrolog. Pe data de 20 iulie a.c. am primit de la liceu o dispoziție de repartizare pentru postul de metrolog la întreprinderea de calculatoare electronice — Platforma Pipera. Deși repartiția era trimisă de M.I.C.M., uzina m-a respins motivind că nu au nevoie de nici un metrolog. Am primit o altă repartiție pentru întreprinderea de încălțăminte „Progresul". Nici aici angajarea nu a fost posibilă deoarece M.I.U. nu a trimis fabricii nici o înștiințare despre posturile de metrologi și deci nu există în acest domeniu posturi libere. La serviciul personal al M.I.U. nu se știa de unde vin repartițiile mai ales că ele n-au fost cerute de Unitățile industriale. Mi s-a eliberat deci o altă repartizare ip posesia căreia mă aflu și acum. Conform acestei dispoziții de repartizare urma să fiu încadrată la ..Electronica" dar încadrarea nu a fost posibilă deoarece întreprinderea nu a primit nici o inștiințare din partea M.I.C.M. și, in consecință nici postul, adică specificarea acestuia in schemă. Ținind cont că dispoziția de repartizare este obligatorie atit pentru mine — ca persoană fizică — cit și pentru, întreprindere — ca persoană juridică este oare drept să nu se ia în considerația acest act ? Vă rog să interveniți pentru rezolvarea situației mele.

® Florea Ion, Întreprinderea „Steaua Electrică" — Fieni : deocamdată avind categoria de încadrare 3 cu III nu puteți participa la școala de maiștri pentru care este necesară cel puțin categoria 3 de incadrare. Conducerea întreprinderii a informat Comitetul județean Dîmbovița al U.T.C. — căruia i-am înaintat spre rezolvare cererea dumneavoastră — că în anul 1981 veți putea concura pentru susținerea examenului la școala de maiștri.• în urma intervenției ziarului nostru. Regionala Căi Ferate Timișoara — Divizia linii ne informează că au fost înlăturate deficiențele sesizate Ia cabina nr ,4 Dealul Tăului Brad — Hunedoara. Prin secția L 7 Arad, s-a reglementat aprovizionarea cu petrol și sticlă pentru felinare, s-a creat post pentru urmărirea circulației la trecerea peste calea ferată din Dealul Tăului.• Cozma Sorin, Piatra Neamț : Ministerul Educației și Invățămîntului precizează că la toate facultățile a fost respectată metodologia privind admiterea în invățămîntul superior. Conform acesteia media de admîțere este diferită pentru candidații incorporabili respectiv neincorporabili, concursul organizindu-se pentru ani diferiți de studiu.• In urma sesizărilor cetățenilor din comuna Zimbreasca — Teleorman, Direcția sanitară județeană a atenționat în cîteva rînduri medicul comunei pentru abateri de la disciplina muncii, în prezent, în comună funcționează un alt medic, care se achită conștiincios de sarcinile ce-i revin.• în urma sesizării tinerei Irava Mihaela din Urziceni — Ilfov, Direcția cinematografică a județului Ilfov ne răspunde că tabelul cu producțiile cinematografice prezentate la cinemaograful din Urziceni in perioada 1 ianuarie — 15 august 1980 dovedește că au reluat un număr de 21 de filme românești, toate producțiile noi au fost prezentate pe ecranul cinematografului din Urziceni curind după premiera din Capitală. S-a constatat de asemenea că difuzoarele, precum și întreaga aparatură cu care este dotat cinematograful, funcționează în condiții normale și că administratorul cinematografului, tovarășa Vasi- lica Filip iși desfășoară cu competență activitatea.• Năstase loan, Călărași : problemele sesizate de dumneavoastră au constituit obiectul analizei efectuate de către Administrația permanentă a taberelor școlare Bistrița. Redăm răspunsul primit la redacție. „în vacanța de vară 1980 in orașul Beclean, județul Bistrița-Năsăud s-a organizat o tabără de pionieri la Liceul Agroindustrial Beclean cu 200 de locuri. După încheierea cursurilor școlare au avut loc lucrări de reparații la internatul acestui liceu la conducta de aducțiune a apei potabile cu care ocazie s-a constatat că aceasta nu poate fi reparată în timp util pină la începerea taberei. în această situație, comandamentul județean a stabilit ca tabăra să fie mutată la internatul liceului metalurgic din .Beclean. La contractarea taberei cu județul Ialomița au fost prezentate condițiile taberei dar, dată fiind perioada scurtă — 7 zile — a taberei, au fost acceptate condițiile, e drept nu prea moderne. Precizăm că am acceptat să facem tabără în aceste condiții deoarece am considerat că dacă elevii noștri au stat în acest internat o vreme îndelungată fără să' considere acesta un fapt dezagreabil, și oaspeții noștri vor putea fi găz- duiți cîteva zile. Dealtfel, despre ospitalitatea bistrițenilor au vorbit posturile de radio București și au scris ziarele locale și centrale așa că sintem convinși că s-au simțit bine copiii din cele 13 județe care au fost la noi. Pentru viitor, administrația taberelor va avea mai multă grijă în ce privește selecționarea localurilor pentru tabere ineît toate grupurile să fie mulțumite."
Redactorul rubricii DOMNIȚA VĂDUVĂ

O remarcabilă carte este acest „Eseu despre romanul românesc" din Care a apărut deocamdată primul volum. Aceasta nu înseamnă că el nu trezește obiecții, dimpotrivă ele pot fi numeroase, dar numai o carte de critică serioasă, poate fi și discutabilă in sensul adevărat al cuvintului, te poate împinge la completări, delimitări, respingeri etc. fiindcă ai față de ce să-ți exprimi un punct de vedere. Iar Arca lui Noe e o atare carte, iar analiza se cuvine să fie, la rîn- dul ei, serioasă, argumentată. Eseul lui Nicolae Manolescu fiind, repet, excelent, înțeleg a-i sublinia calitățile nu prin conspectarea lor (și-a asumat, de- altminteri, această sarcină autorul unei ample cronici din România literară) ci printr-o tentativă, cel puțin în intenția mea, de critică a criticii.Volumul are o introducere, „Doricul, ionicul și corinticul". Acestea sînt după critic cele trei vîrste ale romanului în genere, și ale romanului românesc în speță. Doric ar fi romanul „obiectiv", tradițional, iar ionic, romanul psihologic al acestui secol (ilustrat de Hortensia Pa- padat-Bengescu, Camil Petrescu, Ibrăileanu ș.a.). Ce se înțelege prin romanul corintic vom vedea mai încolo. Introducerea e interesantă, cu disocieri fine și o bună sesizare a dialecticii devenirilor, în cadrul genului. Aici însă, ca și pe întreg parcursul cărții, nu prea înțeleg aglomerarea de referințe, citări de nume etc. în cuprinsul textului. Eu rămin adeptul opiniei mai vechi a lui Nicolae Manolescu — practicate, dealtminteri, urmîndu-se pilda lui G. Căli- nescu, de el însuși în lucrările anterioare — că, într-un eseu trebuie mers neabătut în sensul ideii critice, iar trimiterile. în afara celor absolut indispensabile. să fie plasate in subsoluri ori într-un aparat critic final. Criticul, atit de lipsit de prejudecăți altădată, face o oarecare paradă de erudiție, care îngreunează tocmai urmărirea propriilor sale ipoteze seducătoare. E o anume ostentație apoi în atitudinea sa, mai bine-zis o consecvență in ostentație. Altădată pleda într-un chip apăsat (altfel, necesar și plin de farmec) pentru creație în critică, acum ne atrage atenția într-un mod

prea insistent asupra foloaselor metodei. Volumul I din Arca Iui Noe, cuprinde în continuare două secțiuni. Cea dinții, „Arta de a incepe romanul românesc" (criticul e mereu inspirat în alegerea titlurilor !), se referă, evident. la perioada dibuirilor. Nicolae Manolescu oferă aici, ca și mai departe, prin multe din paginile eseului, un veritabil model de critică marxistă care nu se limitează doar la enunțarea unor principii ci cunoaște aplicații concrete. Literatura e integrată organic în contextul mai larg în care ia naștere. Existentă unor „chipuri" ale romanului românesc de mai bine

„Arta de a începe romanul românesc" trebuia insă să se termine înainte de Duiliu Zamfi- rescu, inclus nemotivat, sînt convins, aici. Autorul Ciclului Comăneștcnilor este de fapt primul reprezentant în ordine cronologică al romanului românesc intrat in virsta maturității. Nicolae Manolescu e prea rezervat, atit prin ceea ce scrie în capitolul respectiv cit și prin simpla încadrare, in recunoașterea meritelor scriitorului. Interpretarea care pornește de la ideea că „Duiliu Zamfirescu își iubește său iși detestă personajele mai puțin din rațiuni etice decit estetice", că el e .atent „la semni-

„pat al Iui Procust" al Încadrărilor in care, vrind-nevrind, sint introduse cu amputările, deformările, schilodirile inevitabile, operele. Dimpotrivă, o anume formă a romanului e dedusă din datele pe care le oferă operele, Iar nu viceversa. (Deși unele precizări derutante din partea introductivă — vezi analogia cu botanistul și culegătorul amator de ierburi — ne-ar fi Îndreptățit să credem tocmai contrariul). Enunțind cutare principiu, criticul caracterizează de fapt perfect 6 creație, iar nu o „îndeasă" în tiparele aceluia. De pildă : „Naratorul omniscient este divinitatea centrală a unul sis
CRONICA LITERARA^

ESEU ȘI RIGOARE
NICOLAE MANOLESCU : Arca Iui Noe, vol. IEditura Minerva 1980cu un veac în urmă, e explicată subtil prin varii condiționări de ordin social și istoric prin specificul gustului public căruia romancierii ii veneau în întîmpi- nare prin operele lor. Criticul nu se rezumă la simpla judecată de valoare asupra acestor cărți din „copilăria" romanului, judecată în mod firesc — iar adesea, implicit — negativă, ci, comprehensiv, informat și, mai cu seamă, tot timpul pătrunzător, acut, știe să privească literatura din- tr-o nuanțată perspectivă sociologică. Această particularitate e caracteristică eseului spuneam, pe tot parcursul lui. Amintesc cu totul în treacăt — din păcate, nu am acum spațiul de a scrie un eseu pe marginea eseului ! — cum se reliefează felul în care Gib Mihăescu, Ionel Teodoreanu și Cezar Petrescu au răspuns fiecare intr-un chip propriu, gustului public, cum s-au completai unul pe celălalt pentru a oferi cititorilor lor „alimentul potrivit". Voi pomeni de asemenea, corelația făcută între natura realității supuse transfigurării prin operă și tonul naratorului la Slavici, Re- breanu, Marin Preda.

ficantul estetic mai mult decit la semnificatul etic" e interesantă, originală^ dar specificul creației acestui scriitor trebuie totuși văzut în altă parte. După opinia criticului lumea romanelor lui Duiliu Zamfirescu e o lume a tinerilor, a femeilor, a bătrinilor („o lume in absența stăpinilor"). Totuși el, acest specific, e definit de punctul de rezistență al operei. Iar acesta din urmă e în chip hotărit la Duiliu Zamfirescu marcat de prezența personajului Tănase Scatiu, (tratat însă cam în grabă de critic, in formulări echivoce ca, de pildă, „Tribulațiile lui Scatiu (...) sint înfățișate cu destulă șansă artistică"?!).Trecind la romanul doric, după capitolul nu foarte relevant despre Slavici, găsim unul excelent consacrat lui Rebreanu. Putem remarca aici, la treapta de sus, probabil, una din calitățile de bază ale cărții, care îi explică ații forța de seducție cit șl capacitatea de persuasiune. Este vorba de un judicios dozaj între principiul teoretic și întruchiparea Iui concretă într-o operă. Nu se utilizează, mai limpede spus, un

tem teocentric (...). Semnele predestinării sînt pretutindeni in jurul eroului, in biografia, în faptele sau in trăsăturile lui. (...). în acest roman, nimic nefilnd intîmplător, totul devine necesar : este o tiranie a semnificativului. Totul anticipează, avertizează".E limpede: criticul a citit Ion al lui Rebreanu și apoi a formulat respectivele caracteristici și nu a citit romanul prin „grila" caracteristicilor pomenite. Aceasta se vede și in alte părți. Amintesc de asemenea, pentru finețea lor, observațiile privind diferențele în ceea ce privește unghiul prin care se face nararea in Ion și Pădurea spînzurațiior ca și definirea acestei din urmă cărți ca „romanul unei stări de urgență interioare". Și totuși ! Rebreanu ilustrează o vîrstă a romanului, ceea ce, Iasă să se înțeleagă criticul — nu străin, cel puțin accidental, de un anume dogmatism — ar avea și unele implicații valorice. Un atare punct de vedere, care duce la formularea unor judecăți de valoare in funcție de un criteriu, la urma urmei, exterior, găsim $1 în legătură cu

excelentul roman al lui I. M. Sadoveanu : „în totul însă, Sfîr- șit de veac, face impresia de roman vechi, întîrziat în alt secol, pastișă a balzacianismului de școală". Nu cred. Apoi preferința pentru anume opere nu trebuia să ducă la bagatelizarea altora. Ion e oare singura capodoperă, cum se afirmă aici, a lui Rebreanu ? Adam și Eva ori Gorila sint chiar atit de lipsite de însușiri ? Trecind la alte capitole observ că» Gib Mihăescu, Cezar Petrescu, Ionel Teodoreanu sînt prezentați prea exclusiv doar ca producători «i „alimentului potrivit" pentru public. La Medeleni are prea multe însușiri pentru a fi tratat doar cu ironie (fie aceasta discretă, înțelegătoare ș.a.m.d.). Aprecierea că Rusoaica e un roman „cel puțin onorabil" e cel puțin zgircită.Eseul despre Baltagul este de o mare forță interpretativă. Extraordinarul microroman e văzut — opinia o cunoșteam din Utopia cărții — nu ca o variantă modernă a Mioriței ci, tocmai dimpotrivă, ca o operă prin excelență realistă. Foarte bune sint și capitolele despre G. Câ- linescu și Marin Preda. La cel dinții plasarea însă in perimetrul romanului doric e nepotrivită, ținind seama de unele particularități enunțate de criticul însuși. Iată ce citim în- tr-una din primele pagini ale lucrării : „Corinticul reflectă o nouă formă de dominație, ce seamănă cu represiunea. Personajele par simple marionete trase pe sfori de un autor a că-’ rui vocație suverană o constituie jocul. Eposul naturalist era serios, eposul corintic e, în acest' sens, ironic : un dumnezeu jucăuș reface lumea". Iată acum cum este caracterizat naratorul din romanul călinescian : „în a- ceste condiții, naratorul căllnes- cian va interpreta singur toate rolurile, vorbind in numele tuturor personajelor, (limbajul e al său, nu al lor), lgnorind specificul psihologic ori plauzibilul situației : un actor care nu știe să se identifice cu personajele, răminind el însuși în pielea personajului".Dincolo de toate acestea, cartea constituie, prin bogăția de sugestii și interpretări profunde, un adevărat eveniment.VICTOR ATANASIU
UN CONSILIU Al MUNCII

(Urmare din pag.-I)cum sint peste 50 de meseriași tineri, specializați aici ca lucrători foarte buni. Au absolvit de curind școala de maiștri doi tineri, Dumitru Moldovan și Octavian Suciu. De-a lungul anilor au fost pregătiți ca intarsieri Mihai Ghido și Mihai Gottsling. Tot, la două luni, trecem din- tr-un atelier in altul, pregătin- du-ne mai bine pentru a efectua toate operațiunile. Acum putem spune că nici combinatele nu fac mobilă ca noi". Intr-adevăr, piesele de mic mobilier din fag, destinate beneficiarilor din S.U.A., ca și garniturile pentru camerele combinate „Stejeriș", produsele prezentate populației prin magazinul din Făgăraș, nenumăratele comenzi n-au primit nici un reproș de calitate. Un motiv temeinic de miridrie și ambiție profesională pentru tinerii amintiți, pentru colegii lor Aurel și Adrian Ber- tuș, Nicolae Cazac, Bela Pali, Robert Untch, Dieter Koneth, Hantzi Gunosh și ceilalți lucrători ai atelierului de timplărie (azi un adevărat complex meșteșugăresc aflat in proces de modernizare și extindere), care afirmă cu bun temei: „Sintem aici acasă, nu mai facem naveta în alte părți, căutind de lucru". „Acasă" însemna, pentru fiecare din ei, a munci și a trăi in bună înțelegere, ca într-0 familie unită — români, maghiari, germani și alte naționalități — a activa fără preget în toate domeniile de activitate, pentru prosperitatea localității lor. Ii vom intîlni în aceste zile strîn- gind laolaltă recolta și furajele de pe cele 2 000 hectare ale uni

tății C.A.P., îngrijind cele peste 900 taurine și aproape 2 500 de oi, sau pregătind lucrările de extindere ale plantațiilor pomicole, grăbind finalizarea unor importante investiții social-cul- turalo și modernizarea unor o- biective economice. Tot el, tinerii comunei Cincu, această frumoasă și înfloritoare așezare din inima patriei, vor oferi consiliului popular sugestii și propuneri. propria lor acțiune, pentru îmbunătățirea întregii activități sociale. Vor spune ca tehnicianul veterinar Zorița Drep- tu : '„Să fim exemplu pe județ la creșterea efectivului de animale" și vor oferi cel dinții e- xemplu în acțiunea ca fiecare familie să crească o vacă sau 3—4 oi. Vor schimba înfățișarea și numele unor locufi (strada Strîmbă, de exemplu), prin contribuția muncii patriotice, vor conferi, prin spiritul lor de buni gospodari, aspectul de înaltă civilizație al servirii populației in cele 11 magazine și 12 secții de prestații. Și tot ei, munca și viața lor de fiecare zi, vor servi drept model copiilor, pictori pe sticlă, remarcați în mod deosebit în faza republicană a Festivalului național „Cintarea României", care vor continua să se numească tot Savu, Broșiu, Suciu, Ianoși, Lăcătușu, Stelea, Drotler, Koneth... Se vor aduna în aceeași piață centrală, patru- lateră, cu aspect de cetate așezată în vîrf de deal, în jurul cișmelei cu apă bună, de lingă Consiliul popular, constituind el înșiși un izvor viu de inițiative și acțiune pentru împlinirea împreună a unui destin mereu mal bun și mai trainic pentru comuna lor.

ODI1HNĂ Șl TRATAMENT 
RE LITORAL ÎN SERTEMU^I

• Luna septembrie este perioada rn care 
biletele de odihnă și de tratament pentru 
litoral au un preț simțitor redus față de lunile 
de vară : între 1—15 septembrie tariful pentru 
cazare și masă este de 65 Iei pe zi, iar după 
15 sbpt. doar 57 lei pe zi, ceea ce aduce eco
nomii importante in bugetul familiei dv.

• Organizatorii de turism inițiază pentru 
cei ce-și petrec concediul sau sint la trata

ment pe litoral excursii in Delta Dunării, la 
monumentele istorice din Dobrogea, precum 
și la Varna, in R.P. Bulgaria.

• La toate filialele și agențiile Oficiilor 
județene de turism din țară precum și la cele 
ale întreprinderii de turism, hoteluri și res
taurante — București, puteți reține din timp 
bilete de odihnă și trotament pentru luna 
septembrie.
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TELEGRAME PRIMIRE
LA C.C. AL P.C.R.

MASĂ ROTUNDĂ : „Cercetarea politică și preîn 
tîmpinarea primejdiei de război" (W COMANDAMENT PE OGOARELE BUZOIENE

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist RomânStimate tovarășe,Vă mulțumesc pentru cordialele dumneavoastră felicitări și Urări adresate cu prilejul alegerii mele în funcție.La rîndul meu, folosesc ocazia pentru a vă asigura că ne angajăm în continuare să dezvoltam cele mai frățești relații între partidele noastre și în lupta pentru unitatea și coeziunea mișcării comuniste mondiale în jurul stindardului invincibil al marxism-le- cinismului și al internaționalismului proletar.Cu ? salut comunist,

ATHOS FAVA
Secretar generat al Partidului Comunist din Argentina

Excelentei Sale 

Demnului NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste RomâniaFericita ocazie a Zilei naționale a Republicii Socialiste România îmi oferă o deosebită plăcere să transmit Excelenței Voastre, guvernului și poporului român sincere felicitări și calde urări de bine din partea guvernului, poporului srilankez și a mea personal. Sint convins că relațiile de prietenie dintre țările noastre se vor întări pe mai departe în anii ce vin.

J.R. JAYEWARDENE
președintele Republicii Democratica Socialiste Sri Lanka

Tovarășul Dumitru Popescu, membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., a primit miercuri delegația Asociației Ziariștilor din întreaga Chină, care, la invitația Consiliului Ziariștilor, efectuează o vizită de schimb de experiență în țara noastră.Cu acest prilej, au fost abordate aspecte ale activității mijloacelor de informare din România și China, ale colaborării dintre organizațiile de ziariști din cele două țări. La primire, care s-a desfășurat intr-o atmosferă caldă, tovărășească, a luat pacte Octavian Paler, președintele Consiliului Ziariștilor din Republica Socialistă Româ-

Miercuji, la amiază, s-au încheiat Ia București, lucrările mesei rotunde internaționale intitulate „Cercetarea politică și preintîmpinarea primejdiei de război*1. Reuniunea, la care au participat personalități din domeniul științelor politice, a e- xaminat stadiul cercetărilor privind prevenirea pericolelor de război și probleme vitale aic omenirii cum sint dezarmarea, destinderea, soluționarea pașnică a conflictelor internaționale, în dezbateri, s-a exprimat preocuparea pentru depășirea încordării apărute in relațiile internaționale. au fost evidențiate in acest sens pericolele pe care le reprezintă pentru pacea si securitatea internațională continuarea cursei înarmărilor, politica de forță, de reîmpărțire a sferelor de influență. S-a subliniat însemnătatea pe care o au cercetările in domeniul științelor politice in prevenirea războiului, răspunderea ce revine oa-

menilor de știință pentru elaborarea unor studii care să servească la fundamentarea unei politici de pace și cooperare în lume. A fost discutat rolul me- todologiilor noi care trebuie să beneficieze de aportul celor mai avansate cuceriri ale gîndirii științifice contemporane in rezolvarea acestor importante probleme care preocupă in prezent întreaga comunitate internațională.în cadrul mesei rotunde, cercetătorii români au prezentat pe larg principiile politicii externe ale țării, concepția și inițiativele toyarășului Ceaușescu îndreptate : solidarea păcii și războiului. Au fost totodată, importante ce vor fi adresate comunității științifice internațioiyile menite să intensifice cercetările în domeniile abordate la reuniunea de la București.

Nicolae spre con- prevenirea formulate, propuneri

RECOLTATUL ȘI TRANSPORTUL
OPERATIV AL SFECLEI DE ZAHĂRSăptămîna tn care ne aflăm coincide pe ogoarele buzoiene cu debutul unei importante lucrări a campaniei agricole de toamnă — recoltatul sfeclei de zahăr. Factorii responsabili au luat toate măsurile pentru ca activitatea să se desfășoare in bune condi- țiuni.• „SÎNTEM PREGĂTIȚI DE CAMPANIE, LA RITMUL MAXIM !“ Afirmația aparține conducerii întreprinderii de industrializarea sfeclei de zahăr Buzău. Ne-am oprit inițial aici pentru a afla stadiul in care intre-

Tovarășul Ilie Verdeț, prim- ministru al Guvernului Republicii Socialiste România, a primit o telegramă de la Pierre
Elliott Trudeau, primul ministru al Canadei, prin care mulțumește sincer pentru bunele urări transmise cu prilejul Zilei naționale a Canadei.

AGENDAMarți au continuat la București, convorbirile dintre mi- listrul afacerilor externe al Republicii Socialiste România, Ștefan Andrei, și șeful Departamentului politic al Organizației pentru Eliberarea Palestinei, Faruk Kaddoumi.în cadrul întrevederii a fost efectuat un schimb de păreri și informații cu privire la situația internațională actuală, in mod deosebit, la necesitatea găsirii unei soluții globale pentru reglementarea conflictului din O- rientul Mijlociu, pentru instaurarea unei păci juste și durabile in această parte a lumii.La convorbiri a participat Gheorghe Dolgu, adjunct al ministrului afacerilor externe.A fost de față Khaled Al- Shelkh, reprezentantul la București al Organizației pentru Eliberarea Palestinei.Au participat alte persoane oficiale române și palestiniene.

în cadrul festivității au fost atribuite diploma și medalia jubiliară a Societății de O.R.L. unui număr de 20 medici de specialitate din țara noastră, care s-au distins în activitatea sanitară. Aceleași distincții au fost conferite unor specialiști din Franța și U.R.S.S.Congresul dezbate probleme ce ilustrează progresele înregistrate de știința, tehnica și practica de specialitate, constituin- du-se intr-un important schimb de experiență. Referatele și comunicările înscrise in programul reuniunii sint axate, în principal, pe probleme privind patologia chirurgicală a gîtului, mi- crochirurgia laringiană. metode terapeutice originale, investigații și intervenții chirurgicale în cancerul O.R.L.Lucrările continuă.
Directorul general al Biroului Internațional al Muncii (B.I.M.), Francis Blanchard, efectuează o vizită în țara noastră la invitația Ministerului Muncii.La sosirea în Capitală, oaspetele a fost întîmpinat de Emil Bobu, ministrul muncii, de reprezentanți ai Ministerului Afacerilor Externe, de alta persoane oficiale.A fost de față Roger Polgftr, reprezentantul rezident al P.N.U.D. la București.în onoarea oaspetelui, ministrul muncii a oferit, miercuri, un dineu.

Marți s-a deschis în Capitală, în pavilionul din parcul Herăstrău, expoziția „America azi“, organizată sub auspiciile Consiliului Culturii șl Educației Socialiste și Ambasadei Statelor Unite la București. Mărturie a valorilor culturale americane contemporane, a preocupărilor de frumos ale artiștilor din S.U.A., expoziția, subintitulată „Artele contemporane*1, prezintă vizitatorului român realizări din ultimul deceniu ale unor personalități de frunte alb vieții cultural-artistice din S.U.A.

£( priorități • preocupări • inițiative
-- ...............~T’   : e'WW "«W. „..(I,. ,.K;. , :

REDUCEREA CONSUMURILOR MATERIALE 
DE COMBUSTIBIL SI ENERGIE

V

O preocupare „cu greutate" in activitatea
organizațiilor de tineret din municipiul Mediaș

Miercuri, s-a deschis, la Brașov, consfătuirea pompierilor din Bulgaria, Cehoslovacia, R.P.D. Coreeană, Cuba, R.D. Germană, Polonia, România, Ungaria șl U.R.S.S.Lucrările consfătuirii au fost deschise de general-maior Gheorghe Briceag, comandantul pompierilor din Republica Socialistă România. în continuare, ministrul de interne George Homoștean, a âdresat un cuvînt de salut participan- ților.în programul reuniunii este prevăzută dezbaterea unor probleme actuale și de perspectivă privind prevenirea și stingerea incendiilor, consfătuirea urmărind realizarea unui schimb de experiență între participant!.

Ambasadorul Republicii Burundi la București, Libere Nda- bakwaje, a oferit, miercuri după-amiază, o recepție cu ocazia încheierii misiunii sale in țara noastră.

Miercuri au început tn Capitală lucrările celui de-al XXV- îea Congres național de otori- nolaringologie. La această prestigioasă manifestare științifică, organizată sub egida Uniunii Societăților de Științe Medicala din Republica Socialistă România, participă academicieni, profesori universitari, cercetători științifici din București și alta centre universitare ale țării, precum și reputați specialiști din Anglia, Belgia, Bulgaria, China, Franța, R.D. Germană, R.F. Germania, Italia, Olanda, Polonia, Portugalia, S.U.A., Suedia, Ungaria și U.R.S.S.

TV
PROGRAMUL I

10,00 Filmoteca elevului. 11,00 
Roman-foileton: „Prietenul nos
tru comun*'. Reluarea episodului 
4. 11,65 Telex. 15,45 Telex. 15,30 Re
portaj pe glob: „imagini din Li
bia". 16.10 Ecran de vacanță: 
„Toate pînzele sus". Episodul 8 : 
„O intflnire sau chiar două". 17.00 
Ilustrate de vacanță. 17,25 Viața 
culturală. 18,55 Desene animate i 
Kum-Kurn. — episodul 0. 18,00
Telejurnal. 19,30 Festivalul de 
folclor al țârilor balcanice. 20,00 
La zi tn agricultură. 20,10 Ora ti
neretului. 20,55 Soliști și formații 
pe scena Festivalului Internațio
nal al cînteculul — Sopot '80. 
21,35 Jurnalul științelor șl al că
lătoriilor: „Muntele magic Java" 
— producție a studiourilor cana
diene. 2245 Telejurnal,

programul n
17,13 Radar pionieresc. 17,40 

Film serial: „Martin Eden*. Re
luarea episodului 2. 18,40 Omul și 
sănătatea. 19.00 Telejurnal. 10.30 
Buletinul rutier al Capitalei, 10,40 
Documentar artistic: Aurel C1U- 
pe. O producție a Studioului de 
filme tv. in colaborare cu Stu
dioul „Alexandru Sahlâ". 20.05 
Estivala '80. Pagini simfonice ro
mantice. 22,15 Telejurnal.

Sint numeroase argumentele care pledează in favoarea inițierii unor acțiuni concrete și perseverente la fiecare Ioc de muncă, in toate întreprinderile, pe șantiere sau în alte sectoare de activitate, pentru gospodărirea judicioasă a materiilor prime, pentru economisirea pe toate căile a bunurilor materiale. Reducerea consumurilor specifice, valorificarea superioară a tuturor resurselor constituie problema esențială a dezvoltării economiei noastre, a eficienței și a creșterii bunăstării întregului popor. Diminuarea, chiar și cu un singur procent, a consumurilor materiale, se reflectă in creșterea valorii producției nete, înseamnă, la scara economiei țării, un important spor de venit național, de avuție națională. In aceste condiții datoria organelor și organizațiilor U.T.C. este aceea de a concentra energiile, capacitățile creatoare ale iniregulul tineret asupra reducerii mai accentuate a consumurilor de materiale, combustibil și energie, instaurării unui riguros spirit gospodăresc in utilizarea mijloacelor tehnice, materiale și financiare, a bunurilor
PRIN MODERNIZARE - 
PRODUSE MAI BUNE, 

REALIZATE CU COSTURI
SCĂZUTEPentru colectivul de muncă al întreprinderii de relee, pentru tinerii de aici, care alcătuiesc în fiecare secție de producție peste 90 Ia .sută din personalul muncito'r, reducerea Consumurilor materiale este cu atît mai importantă cu cît, tn procesul de fabricație al unității sint utilizata... cantități... însemnate de rrrateril prime deficitare — cupru, tablă silicioa- să, alpaca, aliaje din bronz — precum și metale prețioase. De aceea, de Ia o lună la alta, sint intensificate preocupările tinerilor proiectanți și specialiști în direcția reproiectării unor pr6- duse, perfecționării acestora, a tehnologiilor de execuție. Și, desigur, realizările obținute sint pe măsura eforturilor depuse, după 8 luni de activitate in a- cest an, nivelul cheltuielilor Ia 1000 Iei producție fiind cu a- proximativ 30 lei sub cel planificat, în condițiile depășirii prevederilor planului Ia toți indicatorii. într-o primă etapă, prin studii temeinice, încercăriprobe specifice, au fostproiectate citeva sute de repere și aparate electrice supradimensionate. Dar procesul dertnoder- nizare a producției, de perfecționare a tehnologiilor de. fabricație nu a fost Oprit aici. Chiar și atunci cind un aparat părea perfect, Cîtld caracteristicile tehnice superioare ale sale îndemnau sâ se creadă că nu se mai poate îmbunătăți nimic, s-au găsit soluții de reducere â unor părți componente, sau de execuție a acestuia în condiții sporite de eficiență. Astfel, prin realizarea de către tinerii sculeri din unitate a unor ștanțe de precizie ridicată, zeci de tone de metale neferoase — table și laminate — pînă nu demult socotite resturi nefolosibile, au fost introduse în procesul productiv, fiind utilizate în scopul realizării unor repere de dimensiuni reduse. De menea, suprapunindu-se două sau mai multe faze intermediare de execuție a unui reper s-a redus atît consumul de ma-

terii prime folosite pentru lipirea contactelor — argint, cositor, platină — cit și consumul de energie electrică necesar topirii metalului. Deosebit de e- ficientă s-a dovedit a fi soluția, propusă de uteciștii Mihai O- prișcan și Lia Moga, de a se introduce în injectoarele mașinilor de fabricat carcase, duze speciale cu supapă, realizate in întreprindere, in scopul închiderii materialului fluid după ștanțare. Lunar se economisesc, astfel zeci de tone de materiale termoplaste, însemnate cantități de energie electrică. în continuare uteciștii de la întreprinderea de relee Mediaș $i-au propus să asimileze o nouă tehnologie de fabricare a contactelor bloc din argint și din alte metale prețioase, prin înlocuirea acestora cu contacte ceea ce înseamnă . consumurilor actuale, de materiale, cu cel la sută.
CÎND SE CUNOAȘTE

Încredințate de societate fiecărui colectiv de muncă. Așa cum

Și re-

ase-

sudate, reducerea de astfel puțin 50
CiND SE CUNOAȘTE CA TONA 

ESTE MULTIPLUL GRAMULUI, 
ECONOMIILE DE METAL 

VALOREAZĂ MILIOANE LEIParadoxal, consumurile de metal sau de alte materiale, mai exact spus pierderile, sint mai mari în cazul execuției reperelor de dimensiuni mici, decit în situația realizării unor piese agabaritice. Nu insă și în cazul in care instalațiile folosite sint specializate pe grupe de operații, cind întreaga producție este organizată după criterii științifice, iar tehnologiile de execuție țin pasul cu progresul tehnic, cu nivelul a- tins pe plan mondial. Pentru că, iată la întreprinderea mecanică Mediaș, unitate în al cărei nomenclator de fabricație se află accesorii auto, șaibe de toate tipurile, șuruburi, nituri — deci repere dintre cele mai mici — acest paradox a fost depășit. Aproape nici un gram de material, din cel introdus în fabricație, nu se mai pierde prin prelucrare. Problema a fost rezolvată, cum arătam, în primul rind prin asimilarea u- nor tehnologii modeme de execuție, prin perfecționarea mașinilor și instalațiilor din sec-
• ( I 11 n cetățean

ro atitudine

PENTRU
SUPRAVEGHERE 

Șl ALARMĂSînt cunoscute unele sisteme
Iși instalații de asigurare a încuietorilor, prevăzute cu zăvoare electromagnetice (un electromagnet acționează, prin comandă electrică, o lamelă metalică
Lfuncționind ca zăvor), care însă nu asigură și supravegherea

ușilor ; acestea semnalizează Încercările de efracție abia după deschiderea ușii.Iată însă că perfecționarea sistemelor și instalațiilor respective l-a preocupat și pe Dumitru Ionetc, autorul unei invenții recent date publicității de O.S.I.M. țlitular, Ministerul de Interne), sub denumirea de „Instalație de supraveghere, deszăvorire și alarmă".Conform invenției, instalația este constituită din unul sau mai multe zăvoare electromagnetice acționate prin intermediul unui aparat telefonic, amplasat intr-un punct de observație și pază ; microreceptorul se ridică — pur și simplu 1 — din furcă și acționează un buton de transfer, deconect.înd telefonul de la centrala telefonică și co- mutîndu-1 pe alt circuit, așa incit să formeze un număr cifru, prestabilit, la discul telefonului, in felul acesta, se acționează simultan asupra zăvorului și se dă alarma... Nu mai rămine decit ca cei interesați de securitatea încăperilor, a safeuri- lor etc. prevăzute cu zăvoare electromagnetice să ajungă la timp, pentru a „face cunoștință" cu amatorii de „transfer" al veniturilor (obiectelor) din casa altora in punga lor I Pentru ca, apoi, să se tragă — in Urma aventurierilor — un alt binemeritat zăvor...

TAXIMETRIȘTI DE OCAZIE
ZUete trecute, la Craiova, Încercam să iau un taximetru, dc la 

stația din spatele Gării. Taximetrele intlraiau să se arate. Din 
direcții diferite au venit însă la mine trei persoane care, cu ex
ces de amabilitate, s-ati oferit să mă dllcă la locul de interes. 
Din curiozitate, l-am urmat pe unul dintre el citeva zeCi de me
tri, pentru a-ml da seama (așa cum presupuneam) că am rte-n 
faCc cu un „taximetrist" dc ocazie, care-și ..sacrifică" mașina 
personală, ce-i drept, in schimbul unul preț piperat...

Fiind vorba de o oră tîrzie (23,38), și neavind ieșire din situație 
(taximetrele tot nu se arătau), am acceptat să călătoresc cu auto
turismul omului care — amabil pînă ia capăt — mi-a cerut o 
sumă dublă față de aceea plătită, în mai multe ocazii, pe aceeași 
rută, taximetriștilor. Cu aceeași ocazie, la care am adăugat al
tele, în serile următoare, mi-a fost dat să văd un tablou incre
dibil: posesorii mai multor autoturisme proprietate personală 
(l-DJ-6977, 3-DJ-1457, î-DJ-8542, 2-DJ-4169, l-DJ-2928. 3-DJ-2161
ț.a,), se comportau ea veritabili taximetriștl, ctinoscîn-du-se bine 
Intre ei. glumind, comentind ultimele știri sportive, punind capul 
pe volan și ațipind in așteptarea clientului, alții dormind de-a 
binelea, cu o expresie împăcată, că de !, dacă n-a curs, tot 
a picat... in ziua respectivă! Numai cine trebuie nu pică in preaj
mă lor, să lămurească lucrurile... TEODOR ABAGIU

o dovedește experiența uteciștilor din municipiul Mediaș — care și-au Îndeplinit angajamentul asumat in acest an la acțiunile de muncă patriotică, încă din luna iulie, tocmai siluind în centrul muncii lor problemele reducerii consumurilor materiale — gama modalităților de acțiune este foarte largă. Mai mult, cum sublinia și Alexandru Boariu, prim secretar al comitetului municipal al U.T.C., și cum am putut cunoaște in organizații acolo unde sc acționează cu dăruire și pasiune, cu inaltă responsabilitate, fiecare ti- năr poate afla in rezolvarea problemelor reducerii consumurilor materiale, gospodăririi judicioase a materiilor prime, combustibilului și energiei, un larg și bogat cimp de afirmare profesională, de impUnire a personalității sale creatoare. Dar, iată concret citeva din succesele obținute in acest important domeniu de tinerii din cadrul întreprinderii de relee, întreprinderii mecanice și întreprinderii dc geamuri Mediaș.ții. Se părea că după această acțiune, rezervele au fost epuizate. Tinerii din întreprindere nu au fost însă de acord cu a- ceastă părere și iată-i căutînd în continuare soluții de reducere a consumului de metal, combustibil și energie. în urma căutărilor și acțiunilor întreprinse de ei a fost asimilată o mare parte din gama de nituri tubulare și găurite, șaibe cate și evantai, șaibe te, rondele, șuruburi tate — produse pentru cărora se consumă depuțin metal decit în condi- executării subansamblelor procedee clasice. Apoi, acțiunile întreprinse de cei 100 uceciști, cîți își des- actjvitatea in secția a unității, pînă în pre- fost economisite peste oțel rapid șl special, reali- prin

stri- ondula- autofile- execuția două orimai ții le prin prin aproapefășoară sculerie zent au30 tone ____ ______ ,din sculele mari, uzate, zindu-se altele mai mici recondiționare. Tot uteciștii au preluat în execuție proprie activitatea de recondiționare a ambalajelor, acțiune deosebit de valoroasă, dacă avem in vedere că prin miinile tinerilor de la întreprinderea mecanică trec lunar 30 000 lăzi de diferite dimensiuni. Sint de remarcat în acest sens eforturile depuse de tinerii Helmuth Theiss, Nicolae Roșu, Nicolae Bunea, Wilhem Mangesius, Virgil Ni- chita, de sculerul Tiberiu Ka- dar, secretarul comitetului U.T.C. din unitate, eforturi materializate in economii de metal, energie, combustibil și alte materiale, in valoare da citeva milioane lei.
NIMIC NU SE PIERDE, 

TOTUL SE TRANSFORMA 
IN ENERGIE UTILADespre experiența harnicului colectiv de muncă de la întreprinderea de geamuri Mediaș s-a vorbit foarte mult in Ultima vreme, acțiunile întreprinse de tinerii de aici constituind un exemplu de ce Înseamnă buna gospodărire a materialelor, valorificare superioară a resurselor de materii prime. Aspectul cel mai important, credem, se referă la recuperarea aproape a întregii cantități de căldură de

gajate de pereții cuptoarelor de topit sticla și a căldurii gazelor arse. Sub vatra cuptoarelor au fose montate mai multe conducte prin care este transportată apă. Datorită căldurii, aceasta se încălzește la peste 90 de grade, fiind utilizată atît în rețeua de termoficare cit și în scopuri tehnologice sau so- / ciale. Cum temperatura gazelor de ardere se ridică, la baza coșului de evacuare, la peste 650 grade, și aici a fost montată o instalație de țevi spirale apa Încălzită în aceasta fiind de asemenea, folosită pentru termoficare și încălzire. Astfel a fost posibil ca termocentralele unității și ale altor clădiri, — blocuri, cămine pentru nefa- miliști, instituții, unități comerciale — din împrejurimi să fie desființate, anual economisin- , du-se circa 700 000 metri cubi gaz natural. într-o următoare etapă, insă, apa încălzită prin metodele arătate va fi transformată în abur, care va fi folosit în scopul punerii în funcțiune a unei turbine ce va asigură peste 60 la sută din consumul de energie electrică întreprinderii, după care, culat aburul va fi utilizat tru încălzire. Deci nimic nu se ■ pierde ! Și, inițiativele tinerilordin unitate au fost, firesc, orientate și spre alte domenii, de- cit cele care privesc recuperarea căldurii, domenii cum ar fi execuția cu propriile forțe a unor instalații complexe de mare randament, care consumă o cantitate de energie de citeva ori mai mică decit vechile tipuri de mașini, modificarea cuptoarelor de forjă, dotarea cuptoarelor cu instalații de televiziune cu circuit închis, pentru supravegherea procesului tehnologie. Edificator pentru dimensiunile acțiunii, pentru e- ficiența preocupărilor uteciști- lor de la întreprinderea de geamuri, în direcția reducerii consumurilor, valorificării superioare a materiilor prime, combustibilului și energiei este și nivelul cheltuielilor materiale la 1 900 lei producție marfă, în prezent cu aproape 28 lei mai mic față de eel înregistrat în 1979,
NICOLAE MILITARII

prinderea poate onora graficele stabilite cu cooperativele. Scur- tîndu-se perioada de remont cu treizeci de zile s-a acordat o atenție deosebită îmbunătățirii proceselor tehnologice, mărindu- se suprafețele de schimb la corpurile de epurație și cele de cal- cifiere a zemurilor. începind cu acest an întreprinderea buzoia- nă poate prelua circa 260 tone materie primă in 24 de ore. Au fost luate totodată și măsurile organizatorice privind asigurarea fluxului de descărcat. în aceste condiții o mașină poate fi descărcată in maximum 10 minute, barem, care, corespunde cantității mari de sfeclă ce urmează a fi prelucrată. Urmărim in continuare ce se întimplă pe tarlale.
• „SEMNE BUNE... TOAMNA ARE Cu aceste cuvinte ne-a întîmpinat in tarlaua de Ia „Co- jăneasca" tovarășul Gheorghe Dinu, președintele cooperativei din Smeeni. Aflăm că actuala campanie a sfeclei a fost declanșată aici încă din 26 august: ..După grafice trebuia să începem recoltatul la 1 septembrie. Sondînd insă terenul am constatat că în multe tarlale sfecla a ajuns la maturitate. Motiv pentru care mai bine de 230 de cooperator; au fost mobilizați în punctele Copacalu și Cojăneas- ca“. Cu ajutorul a 20 dislocatoare în numai 7 zile cooperatorii din Smeeni au recoltat 60 ha din cele 440 cultivate. Pînă în prezent au plecat de la Smeeni peste 1 800 tone sfeclă, ritmul zilnic de 250 tone fiind depășit. De pildă, luni I septembrie au fost livrate 410 tone. Șeful de fermă Gheorghe Dumitru, prezent alături de cooperatori in tarlaua Co- jăneasca, înainte de a ne spune că „recolta este foarte bună, batem zi de zi 30 mii kg la ha, și ăsta nu-i decit începutul", ține să amintească eforturile depuse, de cooperatorii Aurel Popa. Manta Dimache, Ion Brinză, Maria Mi- nea, precum și măsurile de ordin organizatoric. Pentru a impulsiona mersul lucrărilor, pe lingă cele două dislocatoare în zilele următoare cooperatorii de aici vor introduce in brazdă și o mașină de construcție locală, adaptată pentru asemenea gen de lucrări.
• MAI SPRE SEARA... Este crra 18,00. în tarlaua „Parapet" a cooperativei Maxen se acționează intens la încărcatul sfeclei in două mașini. Pînă ne lămurim cine-i brigadierul constatăm in tarla că în urma dislocatorului n-a rămas mai nimic, deci reglaj perfect. Depistăm și brigadierul îon Ghiță. dar nu după rapiditatea cu care ar

ft trebuit să încarce recolta ta mașină alături de cooperatori, așa cum i-ar sta bine, ci după poziția „fotogenică" pe care o are, rezemat de cadrul bicicletei. „Cit s-a recoltat, tovarășe brigadier 1“ ha pînă acum". „Șl cît s-a transportat ?“ „Nimic. N-am avut benzină. Abia in a- ceastă după amiază am reușit să facem rost".Iată deci că în ciuda faptului că cei de la Maxen știau foarte bine, cu mult înainte, că trebuiau să livreze pe 1 septembrie 10 tone de sfeclă la întreprinderea do prelucrare, problema asigurării mijloacelor necesare transportului a fost lăsată la o parte. Primim asigurări că pînă Ia ora 20.00 se vor onora comenzile. între timp Tia Irimia, Ioana, Popa și alături uteciștii Toma Damian, Sandu Go- moescu, Vasllica Marin, sînt pe punctul de a termina încărcatul mașinilor.
• INTRE STATISTICI ȘI 

GRAFICUL REAL. Consemnăm Ia întreprinderea de industrializarea sfeclei de zahăr, cu ajutorul tovarășului Vasile Bujor de la baza de recepție, că au intrat pe rampă 794 tone. Cu mari cantități se înscriu cooperativele din Smeeni, Brădeanu, Văcărească, Cochirleanca. în schimb un număr mare de unități n-au livrat nici un kilogram de sfeclă. Din eșalonul celor care trebuiau să onoreze graficele am reținut u- nitățile din Costești — 30 tone. Lunca — 30 tone, precum și res- tanțieri față de grafic : Cîmpeni, Maxen etc, Trebuie totuși menționat că acolo unde s-a acordat atenție pregătirii campaniei, livrările depășesc cu mult cantitățile stabilite inițial. Și, parcă pentru a susține ideea că ta unele locuri se manifestă tncă superficialitate în pregătirea campaniei apare aici Ia baza de recepție brigadierul Gheorghe Tănase de Ia Amaru. Aflăm de la dînsul că la cooperativa pe care o reprezintă s-a recoltat mai bine de 70 tone de sfeclă. „Cite ați transportat „Nimic". „Cauza 7". „Lipsa mijloacelor de transport". ..Aici Ia fabrică cu ce treburi 7". „Am venit să văd dacă au ajuns cu sfecla și să mai vorbesc cu delegatul nostru. N-avem nici bonuri și nu sint lămurit nici cum se completează formularele : în două sau în trei exemplareCampania sfeclei se află, e drept. Ia debut. Dar problemele organizatorice necesare bunei desfășurări trebuiau de mult rezolvate în toate unitățile.
O. T. DÎNCA

SUB OCHIINOȘTRI

al recir- pen-

Marele maestru român Florin Gheorghiu s-a înapoiat recent în țară după o serie de succese de prestigiu in patru mari turnee internaționale de șah disputate in S.U.A. și Anglia, Obți- nind victoria in toate competițiile la care a participat.Seria victoriilor marelui maestru român a început la Philadelphia (S.U.A.), Florin Gheorghiu situîndu-se pe primul loc, cu 7,5 puncte din 9 partide, in „World Open" (desfășurat intre 2 și 6 iulie), cel mai mare turneu din lume ca participare — 853 șahiști, între care 35 de mari maeștri și maeștri internaționali. Același număr de puncte au obținut marii maeștri Mlles Gingihașvili, Kristiansen și Day. Pe locurile următoare, Ia o jumătate de punct, s-au clasat marii maeștri americani Browns și Benkd.La Saratoga (California), între 20 și 22 iulie, a avut loc un alt turneu in formulă open, cițtigat, de asemenea, de marele maestru român, cu 3,5 puncte din 4 posibile.Un succes deosebit a fost rea- ■ Uzat de Florin Gheorghiu la Atlanta (Georgia), în ce! mai important turneu american, „U.S. Open". Marele maestru român a realizat 10 puncte din 12 partide, fiind urmat, cu cite 945 p„ de marii maeștri Fedorowitz și Bisguer (ambii S.U.A.) și Kogan (U.R.S.S.). Acest succes reprezintă reeditarea victoriei de anul trecut in campionatele internaționale open de șah ’ale S.U.A.

între 19 și 30 august, partici- pînd Ia un mare turneu ia Londra, Florin Gheorghiu a ocupat, de asemenea, primul loc, cu 7 de șipuncte din 9 partide, urmat neozeelandezul Chandler Ligtering (Olanda).• în sala sporturilor de Floreasca au început miercuri întrecerile balcaniadei de volei pentru juniori. Iată rezultatele înregistrate : masculin : Bulgaria — Turcia 3—1 ; Grecia — Iu- ' goslavia 3—1; România — Albania 3—2 ; feminin : Bulgaria — Turcia 3—0 ; România — Iugoslavia 3—1. întrecerile continuă astăzi.

la

• Campionatele internaționale de tenis ale S.U.A. au continuat pe terenurile de la Flushing Meadow (New York), cu disputarea ultimelor partide din optimile de finală ale probelor de simplu.Iată rezultatele înregistrate : feminin: Barbara Hallqutst (S.U.A.) — Lucia Roman m' (România) 6—3, 3—6, 6—3; Andrea Jaeger (S.U.A) Renata Tomanova (Cehoslovacia) 6—3, 6—0; Ivana Madruga (Argentina) — Candy Reynolds (S.U.A.)5— 7, 6—3, 6—3j masculin: IvanLendl (Cehoslovacia) — Harold Solomon (S.U.A.) 6—1, 6-0,6- 0; Eliot Teltscher (S.U.A.) —Brian Gottfried (S.U.A.) 6—4,6—2. 6—1; John McEnroe(S.U.A.) — Pascal Porte* (Franța) 6—2, 6—4, 6—2*

•ultrascurte «uitrascurte-ultrascurte*Curfnd vor începe să cadă frunzele, iar băncile din Parcul mare al municipiului CIuj-Napoca tot in stare deplorabilă se află. No, că Cine-i gospodar... O La Fabrica de confecții din Craiova au fost introduse in fabricație, in acest an. peste 400 de produse (majoritatea creații noi), cu o sulă mai multe față dc numărul planificat. Un argument al hărniciei 1 * La magazinul „Ali- meniara" de pe strada „V. L Lenin" din Tirgu Neamț (nr. 313) au sosit creioane și caiete proaspete, așezate frumos ta raionul destinat mezelurilor... • Stația „Dacia Service" din Suceava s-a mutat, de ctirind, într-o „casă nouă", clădire modernă, cu două nivele, pe strada Ilie Pintilie (lingă PECO). Dorim un nivel superior și lucrărilor efectuate, in aceste condiții! • O nouă băutură răcoritoare se adaugă la cele cinci lansate pinăacum de C.L.F. Lovrin (Timiș). Plăcut aromată, pariind marca „Uvo-Soda", noua răcoritoare este un preparat din must superior concentrat. Prețul unei sticle de V» kg este de 3,50 lei. O ndlumerire tot avem : cine consumă, oricit de cald ar fi, o jumătate de litru de răcoritoare ? * Cetățeanul Nicolae Lepădata din Brașov, călătorind prin Timișoara, a luat cunoștință de o salutară inițiativă comercială : introducerea unor mănuși albe, din material subțire, la vinzătoarele de pîine. De acord și noi...

Na se găsește, in nici un magazin de chimicale (sau cu profil asemănător) din București, banalul și atît de solicitatul— var, de nu-și mai poate omul spoi un petec de perete—
32 DE LOCALURI PE 500 METRI PĂTRAȚI

Iși schimbă, de la o 
zi la alta, înfățișarea 
orașul de la poalele Ra- 
răului, Cimpulung Mol
dovenesc...
Foto ; MIRCEAMOTRICI

UMOR...Recent, sub semnătura dr. 
Georae M. Gheorghe, a apărut, Ia Editura medicală, 0 savuroasă antologia umoristică e- ducativ-sanitâră, intitulată, cu prezență de spirit, „Hipocrate 
se amuză". Ea cuprinde O agreabilă varietate de genuri ți specii umoristice, ilustrate cti nume... ilustre, însoțite de scurte prezentări. Reținem, pentru rubrica noastră, una din

La Sighetul Marmației m-am convins de faptul că o cafea este preferată unei... cărți ! A propos de spiritul gospodăresc... Prin urmare, de ce să avem in centrul orașului o librărie, puțin cam nearâtoasă, ce-i drept, lingă un hotel categoria î, precum „Tisa", intr-un loc cu un vad comercial apreciabil, cind— putem avea un ..nou și modern local", cafă-bar ? !Dacă Ia Slghet ar fi de vină numai cafeaua, am mai trece-o cu vederea, dar cu horinca este mai greu. Pentru că, intr-un perimetru de numai 500—600 metri, cit reprezintă centrul orașului, sînt 32 (treizeci și două, rețineți 1) localuri, în socoteală in- trind celebrul „Zimbrul" (are și discotecă, cu program asortat și 
SĂNĂTOSepigramele lui Giuseppe Na
varra, reprezentativă pentru o anume — știți dumneavoastră care —* mentalitate... estivală !
(Chiulangiul1)
Concediul de-odihnd. așteptat 
De cei ce a-u muncit cu-adevirat, 
La el e-un fleac din cele mai

banale. 
Pe lingă cinci concedii... 

medicale.

s pigmentat de încăierări), nu mai . puțin cunoscutele (și vizitatele) I Cafe-baruri, restaurantele mai I mari sau mai... bodegi, bufe- I te etc. (restaurantul cu autoservire și cel dietetic sînt mai I dosite !), citeva cofetării cu at- ' mosferă „intimă" : fum și ia- F răși... cafea ! Și toate acestea întt-un oraș cu o bogată tradiție I culturală— (Adrian N. Vasiieacu) 1

Rubrică redactată de • 
DRAGOMIR MAGDIN 
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Trebuie redefinită și regîndită

T7
( «^tirynme, comentarii» stirynote/ornentarii • )

Lucrările sesiunii speciale 
a Adunării Generale a O.N.U. 

privind noua ordine economică mondială

Acțiuni militare 
de amploare 

ale S.W.A.P.O.

NAȚIUNILE UNITE 3 — Trimisul Agerpres, Ilie Șerbănes- cu, trahsmite : „Sesiunea nu trebuie să fie un forum îh care participanții își ascultă numai, reciproc, opiniile, pentru ca apoi să nu se întreprindă nimic concret. Este necesar să învățăm din istorie și să nu permitem, ca altădată, ca, în timp ce lumea este cuprinsă de flăcări, să se poarte doar discuții asupra modului în care s-ar putea stinge focul". Aceste aprecieri ale ministrului de externe al Sierrei Leone, Abdullay Con- teh, dau expresie, alături de alte declarații, sarcinii de mare însemnătate aflate in fața sesiunii speciale a Adunării Generale a O.N.U. consacrate noii ordini economice internaționale — trecerea Ia măsuri concrete, Ia acțiune,Amploarea și natura problemelor economice internaționale actuale, riscurile potențiale pe care acestea Ie implică — aprecia. la rîndul său, ministrul cooperării pentru dezvoltare din Olanda, Jan de Koning — necesită o acțiune concertată din partea tuturor țărilor în direcția edificării unei noi ordini economice internaționale. Este necesar — spunea el — să ne onorăm angajamentele și să căpătăm conștiința obligațiilor noastre față de sutele de milioane de săraci, care nu mai pot fi hrăniți cu declarații și cuvinte frumoase, ci au nevoie de eforturile noastre susținute pentru a-i ajuta să-și amelioreze condițiile de viață.„Numai cei care consideră nomia mondială un sistem care cîștigurile obținute de participant constituie, in obligatoriu, pierderi pentrulalți pot avea o atitudine defetistă — releva șeful delegației argentiniene, Hugo Urtubey — pentru că, de fapt, într-un sistem interdependent, cum este economi^ mondială actuala, există o strategie — cea a cooperării — care le aduce avantaje tuturor".

Dar, înainte de orice, opina ministrul senegalez al comerțului, Serigne Lamine Diop, este nevoie să fie redefinită și regîndită strategia internațională a dezvoltării. Țările în curs de dezvoltare nu urmăresc să ră- mînă în permanență primitoare de asistență, dar pentru a le face mai puțin dependente de aceasta, este necesar să li se acorde un sprijin masiv pe ■ termen scurt, în vederea transformării structurilor lor economice pe termen lung.Apreciind că acțiunea internațională ce urmează a 12 convenită în cadrul sesiunii trebuie să ducă la înlăturarea a două categorii de decalaje, cele „dintre nivelurile de dezvoltare ale statelor" și cele „dintre intențiile exprimate și rezultatele practice", ministrul relațiilor externe al Mexicului, Jorge Castaneda, a subliniat că „răspunsurile ce trebuie găsite tuturor problemelor economiei mondiale nu pot fi, desigur, finalizate din- tr-odată, dar este imperativ să se înceapă imediat formularea și aplicarea acestor soluții".Dezbaterile în cadrul sesiunii continuă.

LUANDA 3 (Agerpres) — Un comunicat al Organizației Poporului din Africa de Sud- Vest (S.W.A.P.O.) relevă că luptători ai acestei organizații au doborit recent două elicoptere ale armatei regimului rasist de la Pretoria. în localitatea Oulapi, in districtul Ombalantu, unde a avut loc un violent angajament cu forțe terestre sud-africane. Cele două elicoptere, împreună cu alte patra aparate, constituiau forța de sprijin a u- nităților terestre sud-al'ricane.Totodată, comunicatul informează că forțe ale S.W.A.P.O. au organizat o ambuscadă împotriva unei u- nități militare sud-africane la Oshilula, au distrus mai multe vehicule și au capturat diferite materiale militare în a- propiere de Ondobe, în nordul Namibiei.Pe de altă parte comunicatul — difuzat de agenția ANGOP — menționează că o unitate a luptătorilor S.W.A.P.O. a atacat bazele sud-africane din zona Oshi- gamho. Operațiunea a provocat importante pierderi în efective și materiale în rîndul forțelor regimului apartheid de Ia Pretoria.
împotriva discriminărilor și inechităților 

din relațiile economice internaționale

eco- in unii mod cei-

încheierea 
convorbirilor 
interyemenite 
ia nivel înalt

Lucrările conferinței regionale a F.A.0. de la HavanaHAVANA 3 (Agerpres) — La Havana continuă lucrările celei de-a XVI-a Conferințe regionale a Organizației Națiunilor Unite pentru Alimentație și Agricultură (F.A.O.). în cadrul dezbaterilor, miniștrii de resort din țările participante s-au pronunțat împotriva discriminărilor și inechităților din relațiile economice internaționale.Reprezentantul din Nicaragua a lansat un apel către țările în curs de dezvoltare, în special cele din America Latină, de a-și intensifica eforturile comune în direcția instaurării noii ordini economice internaționale. El a apreciat că o dezvoltare economică reală a țărilor din regiuneSANAA 3 (Agerpres). — în localitatea Taiiz s-au încheiat convorbirile dintre președintele Aii Abdallah Saleh și președintele Prezidiului Consiliului Poporului, primul al R.D.P. Yemen, Mohamed, care a vizită oficială în
Suprem al ministru Aii Nasser efectuat o ______  _____________ Republica Arabă Yemen. Cei doi șefi clc stat, se arată in comunicatul publicat la încheierea convorbirilor, au examinat probleme legate de procesul de unificare dintre cele doua țări, precum și probleme a- rabe și internaționale de interes comun. Părțile s-au pronunțat împotriva prezenței militare străine în regiune, pentru transformarea regiunii Cornului Africii și a Oceanului Indian în zone ale păcii și securității.

• COMISIA pentru instituirea organelor puterii populare in Angola a dat publicității un comunicat în care arată că scooul alegerilor pentru Adunarea Națională a Poporului și nelo legislative regionale constă în desemnarea celor buni reprezentanți ai lui în trebuie le reconstrucției îmbunătățirii nivelului de trai al populației. Documentul relevă că scrutinul va fi primul cu adevărat liber și democratic din istoria țării. El se va înscrie ca un eveniment istoric în procesul edificării democrației populare, etapă importantă pe calea construirii unei noi societăți in Angola.

orga-mai poporu- aceste organisme, care să rezolve problcme- naționale și

Țările nordice se pronunță ferm 
pentru continuarea procesului 

de destindere, pentru rezultate 
concrete la reuniunea de la MadridOSLO 3 (Agerpres). — La Oslo s-au încheiat lucrările unei reuniuni a miniștrilor de externe din țările nordice, la care au fost reprezentate Danemarca. Islanda, Norvegia. Suedia și Finlanda. în comunicatul final dat publicității, miniștrii de externe din țările nordice s-au pronunțat în sprijinul continuării procesului de destindere, pentru colaborare în Europa, subliniind necesitatea ca apropiata reuniune de la Madrid a statelor participante la Conferința pentru securitate și cooperare pe continentul european să ducă la rezultate concrete, stabile și să contribuie la realizarea unui progres în îndeplinirea tuturor punctelor Actului final de la Helsinki.Exprimîndu-și îngrijorarea în legătură cu creșterea încordării în lume, miniștrii de externe din țările nordice au relevat importanța continuării negocierilor în problemele dezarmării. Tn cadrul reuniunii au fost exami-

nate, de asemenea, situația din Orientul Mijlociu, partipipanții pronunțîndu-se în favoarea participării reprezentanților poporului palestinian la soluționarea tuturor problemelor legate dc criza din această zonă. Totodată. miniștrii de externe abor- dînd situația de pe continentul african, au condamnat regimul de apartheid și politica de discriminare promovată de R.S.A. în Namibia.
ASISTENȚĂ MEDICALA 

GRATUITA ÎN ZIMBABWEGuvernul Republicii Zimbabwe a hotărit să introducă asistența medicală gratuită pentru persoanele cu venituri mici. Măsura se referă în primul rînd la țărani, care formează marea majoritate a populației țării. Planurile elaborate de guvernul Zimbabwe prevăd ca, intr-un viitor apropiat, de această măsură să beneficieze toți cetățenii țării.

Mica localitate spaniolă Marinaleda din însorita Andaluzie, a- nonimă pînâ acum cî- teva zile, a devenit cunoscută peste noapte. Despre Marinaleda și locuitorii săi, dar mai ales despre acțiunea protestatară puțin o- bișnuită a acestora a scris pe larg presa internațională. Acțiunea de șomajului care din fost august, inițial de către 730 din cei 2 500 de locuitori ai Marinaledei, participînd la o grevă a foamei. Majoritatea populației acestui sat este constituită din muncitori agricoli cu ziua. De cînd se știu, ei, împreună cu familiile lor. lucrează pe latifundiile marilor proprietari, primind un salariu de mizerie. Dar, odată cu campaniei muncitorii zilieri din Marinaleda. și nu numai ei, ci și cei din întregul sud spaniol, ră- mîn fără lucru, fără și acel salariu de mizerie.Pentru a veni în a- jutorul acestor oropsiți ai soartei, guvernul spaniol acordă anual anumite fonduri destinate finanțării unor lucrări utilitare în comune, folosind drept mină de lucru o parte din imensa masă de șomeri agricoli. Spania numără la ora ac-

protest împotriva și mizeriei bîntuie în satele sudul Spaniei a declanșată la 12

încheierea agricole.

TINERETUL LUMII ;milioane de adică 11,2 la populația ac- țării, iar ceatuală 1,4 șomeri, sdtă din iivă a mai mare rată a șomajului — 17,5 la sută — se înregistrează tocmai în Andaluzia, considerată „lumea a treia a Spaniei". Dar. după cum se exprimă cotidianul „Le Monde", alocațiile de șomaj

agricoli din Cabezas, de pildă, au manifestat pe autostrada ce leagă Sevilla de Cadix în frunte cu primarul localității, cerind sporirea alocațiilor de șomaj. Poliția a arestat trei demonstranți, mi- litanți comuniști, iar locuitorii satului, în semn de protest, au organizat o grevă ge-

• MIȘCĂRI GREVISTE ÎN ANDALUZIA *iN 

RÎNDUL PROTESTATARILOR, MULTI COPII

deghizat pentru luna iulie n-au permis utilizarea celor fără de lucru din Marinaleda decît timp de șase zile, iar cele pe luna august au fost blocate. A- cesta a fost motivul imediat al declanșării grevei foamei, care a durat 12 zile și care s-a extins și în alte zece comune din provinciile Sevilla, Cordoba și Malaga. Dar a- genția Reuter relata că acțiunile de nemulțumire ale țăranilor spanioli s-au extins cel puțin în patru provincii. Sute de muncitori

nerală tn ziua de 20 august.într-o declarație făcută presei, Juan Manuel Sanchez, primarul comunei Marinaleda, el însuși participant la grevă împreună eu toți consilierii comunali, releva că guvernul nu a făcut niciodată nimic pentru mizeriei care 90muncitorii agricoli sînt șomeri. Sancbez, care este membru al Sindicatului muncitorilor a- gricoli (S.O.C.), a a- vertizat in repetate rinduri, ca și de data

a pune capăt din sat, in la sută din

ocupare* I ii a lati- Iaceasta, cu < de către țărani _ _____fundiilor nelucrate. O- dinioară. acțiunile de acest gen erau reprimate sîngeros, dar ele au menținut in permanență un climat de răzmeriță în sudul Spaniei. Greva a încetat la 24 august, numai după ce ministrul spaniol al muncii. Salvador Sanchez Teran, 
a promis solemn delegației greviștilor din Marinaleda că guvernul va trimite în săptămânile viitoare fonduri necesare combaterii șomajului.Ceea ce a impresionat poate cel mai mult la recenta acțiune protestatară a populației din Marinaleda a fost participarea la grevă a copiilor greviștilor. „Cel mai vîrstnic grevist, scria „Le Monde“. are 81 de ani, iar eel mai mic — 10 ani". Copiii din Marinaleda au adresat autorităților din Madrid o scrisoare, dînd glas îngrijorării cu privire la viitorul lor.____intîmpla cu noi ? Care va fi viitorul nostru?", scriu ei, între altele.Fără îndoială, sînt întrebări și preocupări dramatice care trădează maturitatea prematură a unor copii fără copilărie.

„Ce se va

MARIN GHEORGHE

Mari dificultăți economice
în Coreea de Sud

interesele■

LISABONA

a relevat a regle
de la

I

pentru a putea absorbi șomajul

mi poate fi obținută fără rezolvarea problemelor în maselor defavorizate.Delegatul Grenadei importanta deosebită mentării problemei alimentare în lume, inclusiv intr-o serie de state latino-americanc.Reprezentantul venezuelean a evidențiat necesitatea ca rezoluțiile actualului forum Havana să se constituie într-un program de acțiune comună pentru reglementarea problemelor agricole și alimentare în America Latină. Una din piețele centrale ale orașului Baku

TAURI, CORIDE Șl ALTELE...

Opoziție față de amplasarea noilor 
rachete ale N.A.T.O. în Belgia 

și de creșterea cheltuielilor militare

SEUL 3 (Agerpres). — Potrivit datelor furnizate de un grup de profesori de la. Universitatea din Seul, economia sud-coreea- nă cunoaște mari dificultăți, manifestate în primul rînd prin- tr-o rată ridicată a inflației, care a ajuns la 28,8 la sută, depășind cu 8,8 la sută previziunile autorităților. La aceasta se adaugă un deficit constant al balanței de plăți, care se va mări -în acest an, deși Ia finele lui 1979 ajunsese deja Ia nivelul de 4,151 miliarde dolari. începînd din 1978,

majorările prețurilor cu ridicata au fost de două ori mai mari decît creșterea venitului mediu, ceea ce a însemnat, practic, scăderea nivelului de viață al marii majorități a locuitorilor.Pe de altă parte, încercările de reorganizare ale autorităților de la Seul nu au dat rezultatele scontate, inregistrîndu-se un dezechilibru al structurii industriale. ceea ce a dus, între altele, Ia un mare număr de falimente printre întreprinderii» mici și mijlocii.

rit numărul celor aflațl la căutarea unui loc de ------- xNumărul femeilor situație de șomaj s-a considerabil in ultimii ani, reprezentind, în 1979, 63 la sută din totalul șomerilor, față de 58 la sută în 1978.A crescut, de asemenea, numărul tinerilor în căutarea primului lor Ioc de muncă. Marea majoritate a acestor tineri aflați în căutare de lucru (75,5 la sută) nu au terminat sau riici nu au început cursurile secundare.

LISABONA 3 (Agerpres). — 
Activitatea economică a Portugaliei a crescut cu 4 la sută in 1979, dar nivelul șomajului în rîndul femeilor și al tinerilor se află încă în creștere, relatează agenția A.N.O.P. potrivit datelor publicate de Departamentul central al planificării din. Ministerul Finanțelor și Planului, populația activă a Portugaliei a crescut cu 2,1 la sută în cursul primului semestru al anului 1979, reprezentind 44,5 Ia sută

muncă, aflate în majorat
BRUXELLES 3 (Agerpres). — într-un interviu acordat ziarului „Het Belang van Limburg", Karel van Miert, președintele Partidului Socialist Flamand din Belgia, care face parte din coaliția guvernamentală, a criticat acțiunile ce urmăresc să determine guvernul să aprobe cit. mai repede amplasarea pe teritoriul țării a unor rachete de croazieră. Declarîndu-șe pentru a- minarea aplicării deciziei adoptate în cadrul N.A.T.O. cu privire la amplasarea in țară a unor noi rachete nucleare cu rază medie de acțiune,, el a spus că trebuie așteptate rezultatele viitoarei reuniuni de la Madrid' a reprezentanților țărilor țpațți- cipante la Conferința generâl- europeană. F rul socialiștilor flamanzi a .dezaprobat proiectul de a se spori cu 8,3 miliarde le militare ale

1981, paralel cu aplicarea unor măsuri de austeritate salariați- lor din sectorul public.Declarațiile lui Karel vah Miert aU fost aprobate de Biroul partidului, și, de asemenea, au fost întimpiriate favorabil de o serie de mari sindicate și organizații democratice belgiene.
Planeta are destule necazuri. Le cunoaștem prea bine și 

inventarul lor pare de prisos. Ciudat, preocupați de foame
tea din Sahel ce-și ' întinde epidemia devastatoare spre alte 
părți ale continentului african și de maladia numită înar
mare pentru care terapeutica se dovedește dificilă, am tre
cut . cu vederea soarta... taurilor. Adică a acelor patrupede 
lipsite de bllndețe care își ciștigă celebritatea in arene, in 
faimoasele coride. înfricoșătoarele coride și cruzimea torea
dorilor provoacă nopți albe și zile negre unor distinse per
soane cu extremă sensibilitate în materie de animale.

în acest sfirșit de vară, cu atitea frămînțăn pe glob, în 
pragul unui alt anotimp ce se anunță „fierbinte", foarte se
riosul cotidian parizian „Le Monde" a publicat in pagina 
a doua, destinată „ideilor", un interviu pe patru coloane care 
pretinde că trebuie să se sfirșească cu... coridele. Pledoaria 
aparține președintei Societății franceze pentru apărarea ani
malelor care asimilează corida cu o tortură, etichetind-o „o 
succesiune de cruzimi"* imposibil de considerat drept un au
tentic spectacol, o artă. „Doar o publicitate mincinoasă care 
înșeală pe spectator asupra veritabilei ei naturi permite co
ridei să supraviețuiască" — afirmă bătăioasa președintă de 
societate, neînduplecată în campania pe care a dezlănțuit-o 
împotriva toreadorilor și coridelor. Domnia sa nu vrea să 
audă de Hemingway, de o întreagă literatură din care răz
bate pasiunea coridei, cu arenele infierbintate și cu o înfrun
tare in care curajul se învecinează cu inconștiența, într-un 
jac al vieții și al morții. A tipărit manifeste în cinci limbi 
exprimând fără dubii repulsia față de „sălbăticia" din arenă. 
Nimic nu este omis. Nici măcar viitoarele alegeri preziden
țiale, Cind candidaților li se va cere să se pronunțe clar, 
foarte clar in problema fundamentală: acceptă sau resping 
coridele ?

Desigur, orice cruzime este intolerabilă iar apelurile la 
bllndețea umană sint binevenite. Dar înainte de a renunța 
la coride pentru a-i salva pe taurii amenințați de tortura la 
care-i supun toreadorii, ar fi, poate, cazul să ne grăbim să 
eliminăm suferințele semenilor noștri. Măînduioșează des
tinul taurilor din arenă, însă mă cutremură fotografiile co
piilor. care mor de foame pe numeroase meridiane. Putem 
discuta dacă coridele sint sau nu sînt o artă, insă n-avem 
dubii că flagelurile ce bîntuie prin „lumea a treia", afec- 
tind sute de milioane de oameni, sint intolerabile pentru 
acest secol.

Dintre toate nefericirile planetei, mărturisesc, coridele mi 
se par cele mai suportabile...

Totodată, spo-
SESIUNEA CONSILIULUI 

EXECUTIV AL U.N.E.S.C O.

M. RAMURĂ
Port Sudan, poarta maritimă a Republicii Sudan

Pe Everest, de unul singur
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Alpinistul italian Reinhold Messner a 
reușit să escaladeze singur virful Eve
rest, urcind pe versantul nordic al masi
vului. a anunțat Asociația alpiniștilor 
chinezi, după primirea unei telegrame, 
de la baza de plecare. Escaladarea a în
ceput la 18 august, iar altitudinea ma
ximă a fost atinsă in ziua de 20 august. 
Messner s-a odihnit numai 40 de minu
te in virful muntelui, după care a în
ceput coborirea.

Performanța sa este deosebită deoa
rece, in afară de faptul că a urcat sin
gur, nu a folosit aparatele cu oxigen, așa 
cum se obișnuiește in ascensiunile la 
mari altitudini. El a mai realizat această 
performanță in 1978, dar urcind pe ver
santul sudic, prin Nepal.

niază, astfel, că, în ultimii 25 de ani, la 
Paris au fost construite numai 20 000 a- 
partamenie noi, ceea ce a determinat 
550 000 de parizieni să se mute in su
burbii sau in provincie, in căutarea unor 
noi locuri de muncă și a unor locuințe 
cu chirii mai mici. Construcția unei lo
cuințe noi a devenit, la Paris, un adevă
rat lux, pe care nu și-l poate permite 
oricine, scrie sursa menționată.

Un alt factor care contribuie la exodul 
populației pariziene îl reprezintă nivelul 
ridicat al impozitelor comunale, care au 
crescut cu 62 la sută numai in ultimii 
trei ani.

la o galerii de șecurltate de 2,60 metri 
lărgime, care va fi folosită in caz de ur
gență pentru evacuarea automobiliștilor.

Construcția acestui tunel, care a durat 
11 ani, a costat 686 milioane franci el
vețieni.

Parc... geologic la Moscova

Parisul se depopulează
Populația Parisului se reduce treptat, 

existind perspectiva ca, in următorii ciți- 
va ani, orașul să piardă alți 200 000 lo
cuitori. în felul acesta, cele 20 de aron- 
dismente din centrul propriu-zis al ca
pitalei vor avea, m curind, numai 1,9 
milioane locuitori, ceva mai puțin decit in 1876. apreciază agenția France Presse. 
în ce privește populația totală a „ma
relui Paris", care include suburbiile — a- 
ceasta urmează să atingă, la sfirșitul se
colului, 11 milioane de persoane, față de 
14 milioane cit apreciau prognozele ela
borate anterior de urbaniștii francezi.

Principala cauză a [fenomenului 
depopulării capitalei franceze o constitu
ie criza de locuințe. Sursa citată subli

Cel mai lung tunel rutier
Vineri va fi inaugurat cel mai lung 

tunel rutier din lume, cel de la Saint 
Gothard, (centrul Elveției), care va face 
posibilă circulația autovehiculelor in tot 
cursul anului între nordul Europei și 
2 talia.

în lungime de 16,918 km, acest tunel 
leagă localitatea Goesțhenen (cantonul 
Uri), din. nord, cu localitatea Aițolo 
(Tessin), din sud. în timp ce pină acum 
automobiliștii aveau nevoie in medie de 
40 de minute pentru a trece virful mun
telui, legătura va fi asigurată pe viitor, in 
mai puțin de 15 minute.

Prevăzut cu două căi de circulație cu 
o capacitate maximă de 1800 vehicule pe 
oră, tunelul este legat prin 67 de poduri

st»-1 Ml»' m»1' iwrfR» ..11»*.

La Moscova au început să sosească ex
ponatele colecției viitorului parc... geo
logie, ce urmează să fie amenajat pe 
malul riului Moscova, pe o suprafață de 
15 hectare.

O hartă monumentală, prezentînd ga
ma resurselor minerale ale Uniunii So- 

. vietice, va deveni emblema viitorului 
parc. Pe platforme în aer liber vor fi 
expuse blocuri de minereuri excavate în 
diferite regiuni ale țării, in timp ce clă
direa centrală a parcului — realizată sub 
forma unui cristal uriaș — va adăposti 
Muzeul de geologie al U.R.S.S., cu o 
lecție cuprinzînd două milioane de 
ponate.

co- 
ex-

i
Congresul... somnului

ce-La Amsterdam au început lucrările 
lui de-al 5-lea „Congres internațional al 
somnului" la care participă 300 de spe
cialiști din 20 de țări. Printre temele care 
nor fi discutate figurează: privarea de 
somn ca terapie împotriva depresiunilor 
nervoase, ritmul somn-trezire și ciclul 
de 24 de ore, relația dintre somn și ten
siunea emoțională, insomnia din cauza 
zgomotului traficului și somnolența din

. cursul Zilei (hipersomnia), etc.

pentru o liră sterlină. Agenția Reuter apreciază că scăderea cursului monedei americane este determinată nu numai de evoluțiile nefavorabile ale economiei S.U.A., ci și de factori conjunc- turali, între care încercările la care recurg posesorii de dolari de a-și diversifica lutare.

luna iulie înregistrînd, ca și primele patru luni ale acestui an, o creștere a indicelui prețurilor superioară cotei de 1 la sută.în primele șapte luni ale acestui an, indicele prețurilor de consum s-a majorat cu 8,6 la sută, ceea ce va face ca pe Întregul an 1980 creșterea să fie de aproximativ 12 la- sută.
La sediul UNESCO din Paris s-au deschis lucrările celei de-a 110-a sesiuni a Consiliului E- ___  ... România este reprezentată de ambasadorul Valentin Lipatti, vicepreședinte al Consiliului Executiv.Pe agenda sesiunii figurează, în primul rînd, probleme privind pregătirea celei de-a XXI-a sesiuni a Conferinței generale a UNESCO, ale cărei lucrări vor începe la Belgrad, la 23 septembrie, precum și realizarea programului de activitate ganizației pentru anul in

De asemenea, lidp- xecutiv al Organizației.franci cheltuieli-Belgiei pe anul rezervele va-
Oscar Men- vicepreședin-

Nu există alternativă 
rațională la destindere 

Declarația comună 
bulgaro-zambianăSOFIA 3 (Agerpres). — declarația comună .cu privire convorbirile dintre Todor kov, președintele Consiliului de Stat al R.P, Bulgaria, și - Kenneth David Kauhdâ, președintele Republicii Zambia, care a efectuat o Vizită oficială în Bulgaria, părțile relevă hotărirea de a acționa pentru extinderea pe mai departe ă conlucrării în diferite domenii.Bulgaria și Zambia — se declară totodată — sint unanime în a aprecia că .nu există" alternativă rațională la destindere și la colaborarea pașnică dintre state. Ele iși exprimă convingerea că încetarea cursei înarmărilor și lichidarea focarelor de tensiune . ar permite ‘. orientarea unor considerabile mijloace în direcția soluționării. ' problemelor economice acute din lume, în special ale celor care confruntă țările în curs de dezvoltare. în declarație sînt condamnate cu hotărire acțiunile militare agresive ale rasiștilor sud- africani împotriva Zambiei, precum. și împotriva Angolei Mozambicului, insistîndu-se supra încetării lor imediate.

al Or- curs.
TnlaJiv-

șia-
• Președintele Republicii Zambia. Kenneth David Kaut- da, președintele Partidului Unit al Independenței . Naționale, a sosit ieri la Belgrad, în . fruntea unei delegații de stat și de partid, intr-o vizită oficială de prietenie în Iugoslavia — anunță agenția Taniug. La sosirea pe aeroportul din capitala iugoslavă, oaspetele a fost salutat de Țvietin Miatbvici, președintele Prezidiului R.S.F. Iugoslavia, de alte oficialități ale țării- gazdă.

• GASTON THORN, ședințele în exercițiu al liului Ministerial al Pieței comune, ministrul afacerilor externe al Luxemburgului, este așteptat să sosească joi la Beirut. în timpul vizitei în Liban — cea de-a doua în cadrul turneului să» în zonă — el urmează . să fie primit de președintele Elias Sarkis și să aibă convorbiri cu Fuad Boutros, ministrul libanez al afacerilor externe, și cu Yasser Arafat, președintele Comitetului Executiv al Organizației pentru Eliberarea Palestinei.

pre- Consi-

COOPERARE BANCARA 
A ȚĂRILOR ISLAMICELa Riad s-au încheiat lucrările celei de-a treia conferințe a guvernatorilor băncilor centrale si altor instituții monetare din țările islamice, a anunțat agenția șaudită de presă.In cursul reuniunii, partici- panții au hotărît să adopte o poziție comună în vederea favorizării dezvoltării schimburilor comerciale între statele arabe și alte state islamice. Totodată, ei s-au pronunțat pentru acceptarea Organizației pentru Eliberarea Palestinei, cu statut de observator, la reuniunea Fondului Monetar Internațional care va avea loc luna Washington.Pe de altă parte, băncilor centrale aprobat înființarea internaționale a băncilor islamice.

viitoare, laguvernatorii islamice au unei uniuni
• CURSUL DOLARULUI continuat să scadă în raport lira sterlină, atingind marți a cu ____ la bursa din Londra cel mai scăzut nivel din ultimii cinci ani și jumătate — respectiv 2,42 dolari

9 COLONELUL doza a fost numit te al Republicii Guatemala. EI îl înlocuiește în această funcție pe Francisco Villagran, care a demisionat luni, datorită unor divergențe cu președintele Romeo Lucas Garcia.Colonelul Mendoza, desemnat de Congresul Național al Gua- temalei, a fost pînă în prezent vicepreședinte al Consiliului de Stat.
SPANIA : DEMONSTRAȚIE 

ÎMPOTRIVA TERORISMULUI

desfășurată Centrului de So- Spaniol din mai or- co-

Peste 40 000 de persoane au participat Ia o manifestație împotriva terorismului desfășurată in orașul base Pamplona, relatează agenția France Presse.Manifestația, la apelul UniuniiDemocratic (U.C.D.) — guvernămînt, Partidului cialist Muncitoresc și Partidului Comunist Spania, precum și a multor sindicate, a fost ganizată după atentatul mis împotriva directorului cotidianului „Diario de Navarra", Jose Javier Uranga, care a fost grav rănit, pentru ca asemenea acte teroriste să nu se mai repete.• ÎNTR-O DECLARAȚIE difuzată la Santiago de Chile, Partidul Comunist din Chile condamnă referendumul constituțional preconizat de. actualele autorități militare pentru data de 11 septembrie.
INFLAȚIE FĂRĂ- 

VACANȚĂ
i Indicele prețurilor nu a luat vacanță : creșterea de 1,5 la sută din luna iulie este cea mal mare din luna ianuarie (1,9 la sută), care constituia un adevărat record, scrie buletinul agenției France Presse. Astfel, precizează publicația, acalmia constatată în ce privește creșterea prețurilor tn luna mai (0.6 la sută) a fost de scurtă durată,

redacția și ADMINISTRAȚIA : București, Plata Sclntell". Te! : 17 M 10, 17 «0 M. Abonamentele se fac la oficiile poștale șl difuz.oril din întreprinderi șl Instituții — Tiparul : Combinatul Pollfraflc „Caaa 8clnteli*. 
Cititorii din străinătate se pot abona adreslndu-se la ILEXIM — departamentul export-import presă P.O. Box 136—137, telex 11336 București, str. 13 Decembri* ar. 1.

GREVE
ALE PERSONALULUI 
DIDACTIC ÎN S.U.A.Deschiderea, Ia 2 noului an școlar a septembrie fost marca-tă, în Statele Unite, ca și in anii trecuți, de declanșarea unor greve ale personalului didactic, care solicită administrațiilor locale încheierea unor noi contracte colective de muncă.• SECRETARUL GENERAL al Ligii Arabe, Chedli Klibi, care se află in vizită la Londra, a fost primit miercuri de primul ministru al Marii Britanii, Margaret Thatcher. Potrivit a- genției Reuter, au fost examinate probleme privind evoluțiile din Orientul Mijlociu.

CONVORBIRI 
CHINO—JAPONEZEPremierul Consiliului de Stat al R.P. Chineze. Hua Guofeng, l-a primit miercuri la Beijing pe ministrul afacerilor externe al Japoniei, Masayoshi Ito. In cursul convorbirii, părțile au subliniat dorința reciprocă de a .continua șă promoveze -dezvoltarea relațiilor lor de prietenie și cooperare — informează a- genția China Nouă. A avut loc, de asemenea, un schimb de păreri asupra unor probleme majore ale situației internaționale actuale.• INVESTIȚIILE DIRECTE efectuate de corporațiile americane în Republica Sud-Africană au crescut de Ia 490 milioane dolari în 1968 la aproape 2 miliarde dolari in 1979, relevă o statistică difuzată de agenția Associated Press. Cele mai multe dintre aceste investiții au fost concentrate în industria constructoare de automobile șî în rafinarea petrolului.tn 1979, în R.S.A. existau 338 companii legate de investiții americane, Ia care lucrau 95 255 salariati. Aceste cifre explică în mod elocvent interesul cercurilor de afaceri americane în menținerea actualului regim de apartheid în R.S.A.
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